
بررسی تنش های اخیر در روابط 
آمریکا و عربستان 

اتحاد منفعت محور 
اگر چه نوع نگاه آمریکا به عربســتان در عین اتحاد، 
دســت کم در دوران ریاســت جمهوری دونالد ترامپ 
هموراه نگاه از بالا به پایین بوده اســت، با این وجود 
کمتر کســی احتمال می داد روابط ریاض - واشنگتن 
که طی هفت  دهه آن هم در سطوح بالا شکل گرفته، 
به یک باره در بحبوحه یــک بحران این چنین تغییر 
کند. حتــی با وجود توهین های مکرر رئیس جمهوری 
آمریکا، در ســایه بی تفاوتی خاندان سعودی نسبت به 
فرمایش ها و دستورات ترامپ، روابط این دو خدشه دار 
نشد و به نظر می رسید واقعا نهادینه و استوار است! اما 
یک سیاست نفتیِ سعودی کافی بود تا منفعت محوری 

و شکنندگی این روابط آشکار شود. ...

بررسی صبح امروزاز چالش های آموزش 
استثنائی در در تعطیلات کرونایی:

معلولیت شاد 
در آموزش استثنایی

ســال تحصیلــی 98-99 یکی از تاریخی ترین ســال 
تحصیلی کشورمان محســوب می شود. چرا که در این 
ســال تحصیلی دانش آموزان بــه دلایل مختلفی مانند 
آلودگــی هوا، آنفولانزا و شــاهکار بحران جهان، یعنی 
کروناویروس، در تعطیلی به سر می بردند. در این اوضاع 
عده ای از خانواده ها با اســتفاده از کمک آموزشــی ها، 
مانــع از عقب افتادن فرزندان خــود از تحصیل بودند. 
وقتــی بحران کرونا جدی شــد، طبــق تصمیم جدی 
 ستاد ملی مقابله با کرونا، به طور کامل مدارس تعطیل

 شد...

گفتگو با یکی از فعالین حوزه گویندگی و 
صداگذاری در مشهد؛

صداهای ماندگار

توانمندی سازی یک گام در بازآفرینی

  آموزش ماهی گیری 
در حاشیه مشهد

سهم خراسانی ها از 
عدالت کاغذی

به گفته مدیر کل امور اقتصادی ودارایی 
استان خراسان رضوی، 62 درصد جمعیت 

سهام عدالت دارند

فرش قرمز برای فوتبال ایران بعد از 
7۵ روز!

مستطیل سبز در انتظار 
سوت داور

تحلیل روز

گزارش ویژه

گفت وگوی ویژه

گزارش روز

در این شماره می خوانید
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افغانستان  اتباع  برای  حادثه  وقوع  صد  تا  صفر 
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سرویس سیاسی /سیزده اردیبهشت 99 خبری در 
رسانه های مجازی افغانستانی منتشر شد مبنی بر غرق 
شدن تعدادی از اتباع این کشور در مرز ایران، این خبر 
به ســرعت ابعاد گسترده ای گرفت تا جایی که منجبر 
به شــکل گیری برخی از اعتراضات در کشور همسایه 

را نیز فراهم کرد. 
به گزارش صبح امروز، وقــوع حادثه برای تعدادی از 
اتباع افغانستان در حالی به دستاویزی برای کارشکنی 
در روابط خوب دو کشــور ایران و افغانســتان تبدیل 
شــده که میزبانی ۴۰ ساله جمهوری اسلامی ایران از 
مهاجران افغانستان حکایت از ارتباط عمیق و برادرانه 

دو ملت بر اساس سیاست حسن همجواری دارد.
اتباعی که حالا بعد از ســال ها همجواری بخصوص 
در اســتان مرزی خراســان رضوی تبدیل به بخشی 
از شهروندان این مرز بوم شــدند و نمی توان با وجود 
اشتراکات متعدد فرهنگی، زبانی و مذهبی آن هارا اتباع 
بیگانه دانســت و حتی به چشم مســافرانی نگاه کرد. 
خواهران و برادران افغانســتانی که حالا سال هاســت 
همسایه نزدیک ما هستند. اما چه شد که برخی رسانه ها 
به شــدت به این موضوع بدون تحقیق واکنش نشان 

دادند سوالی بود که باید به آن پاسخ داد.
زهره ترســایی/ در حالی این روزها وقوع حادثه برای 
اتباع افغانســتان در رودخانه مرزی مشــترک ایران و 
افغانســتان به موضوعی خبرساز تبدیل شده که طبق 
اعلام رســمی وزارت امور خارجــه و در پی تحقیقات 
سریع و دقیق این وزارتخانه چنین اقدامی نه در قلمرو 
ایران صورت گرفته و نه نیروهای ایرانی در این حادثه 

دخالتی داشته اند.
با وجود موضع گیری رسمی وزارت امور خارجه، به نظر 
می رسد برخی کشورهای ثالث و رسانه های وابسته به 
آنها در تلاشــند با منتسب کردن این موضوع به ایران 
تنش هایی در روابط دوستانه دو کشور ایجاد کنند این 
در شرایطی اســت که جمهوری اسلامی ایران طبق 
اعلام وزارت امور خارجه همواره با رافت اســلامی نه 
تنها با مهاجران افغانستان بلکه با خیل عظیم عابران 

غیرمجاز برخورد کرده است.
حال در چنین شرایطی به نظر می رسد طرح موضوعات 
شــائبه برانگیز هدفــی جز تنش آلــود کردن فضای 
روابط دوســتانه بین دو کشور نداشته باشد، علاءالدین 
بروجردی عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس دهم در این باره می گوید: واقعیت آن 
است که از آغاز یک خط انحرافی برنامه ریزی شده به 
منظور جدایی این دو کشــور اسلامی همسایه و ایجاد 

اختلاف بین آنها فعال بوده که ســرنخ های آن هم به 
دشمنان مشترک جهان اسلام ختم می شود. این خط 
فکری سعی می کند ضدیتی با جمهوری اسلامی ایران 
القا کند به طوریکه متاسفانه گاهی این القائات موجب 
اقداماتی در مقابل سفارت جمهوری اسلامی ایران در 

کابل یا حوادث تلخ دیگری شده است.
اگرچه القائات منفی منجر به بــروز واکنش هایی در 
مقابل سفارت ایران در کابل شده اما واقعیت آن است 
که تجربه ســال های بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
گویای حقیقت برخورد ایران با مهاجران افغانستان است 
که باید از سوی کشور همسایه مورد توجه قرار گرفته 
تا زمینه سوء استفاده دشمنان فراهم نشود؛ بروجردی 
با تاکید بر مهمان نوازی ۴۰ ساله ایرانی ها از مهاجران 
افغانســتان می افزاید: بدون تردید هیچ کشــوری در 
جغرافیای سیاســی امروز به اندازه ایران برای برادران 
و خواهران مهاجر افغانســتان هزینه و سرمایه گذاری 
نکرده، واقعیت آن اســت که حافظه تاریخی دولت و 
ملت افغانستان باید همیشه در این زمینه فعال بوده و 
حســن همجواری اعمال شده توسط ملت ما در طول 
۴ دهه گذشــته به هیچ وجه به دست فراموشی سپرده 

نشود.
تبعیض ممنوع!

طبق اعلام رسمی وزارت امور خارجه دولت جمهوری 
اسلامی ایران و به طور خاص ماموران نیروی انتظامی 
و مرزبانی جمهوری اســلامی ایــران میزبان بیش از 
۳ میلیون افغانســتانی در ایران هستند که بدون هیچ 
تبعیضی با بهترین امکانات و تسهیلات از مهمانان ۴۰ 

ساله خود پذیرایی کرده اند. تامین شغل، آموزش رایگان، 
امکانات بهداشــتی رایگان و بسیاری دیگر از امکانات 
که به طور گسترده در اختیار میهمانان افغانستان قرار 
گرفته، حکایت از مهمان نوازی خوب ایرانیان از برادران 
و خواهران افغانســتان خود دارد.ابوذر کرم پور حقیقی 
رئیس گروه دوســتی- پارلمانی ایران و افغانستان در 
مجلــس دهم با تایید این موضوع مــی گوید: قرابت 
فرهنگی، زبانی، دینی باعث شــده مردم و دولت ایران 
همــواره در مقاطع مختلف همراهی و همدلی موثری 
با برادران و خواهران افغانســتان خود داشته باشند که 
مصداق اخیر آن خدماتی اســت که جمهوری اسلامی 
ایران به اتباع افغانســتان در ماجرای شیوع کرونا ارائه 
کرد، این موضــوع تاجایی اهمیت داشــت که آقای 
روحانی رئیس جمهوری تاکید کرد بر اســاس مصوبه 
ســتاد ملی مقابله با کرونا، درمان برادران و خواهران 
افغانستانی در ایران در صورت ابتلا به ویروس کرونا، به 

صورت رایگان باید انجام شود.
به گفته کرم پور حقیقی ارائه خدمات یکســان به اتباع 
افغانســتان در ایران در حالی انجام شد که بسیاری از 
کشورهای اروپایی بر خلاف ادعاهای خود در همراهی 
بــا مهاجران، مرزهای خود را بــه روی هزاران مهاجر 
ســرگردان در مرزهایشــان بدون ارائه هیچ خدماتی 
بستند.او با تاکید بر اینکه ایران مطابق قواعد و مقررات 
بین المللی با مهاجران افغانستان برخورد می کند طرح 
هر گونه ادعایی مبنی بر برخورد خشونت آمیز نیروهای 
ایران در مرز با اتباع افغانســتان را شــیطنت دشمنان 
قســم خورده دو ملت می داند و مــی افزاید: ایران نه 
تنها بر اساس قوانین و قواعد بین المللی بلکه بر اساس 
آموزه های اسلامی و اخلاقی خود به هیچ وجه اعمال 
خشــونت ضد برادران دینی خود را نپذیرفته و نخواهد 

پذیرفت.

ترددهای غیرقانونی و ضرر ایران
اگرچه به اذعان مسئولان ایران و افغانستان، مرزبانان 
جمهوری اسلامی ایران همواره در برخورد با مهاجران 
غیرقانونی ســعه صدر بــه خرج داده بــه طوریکه با 
وجود داشــتن اختیار مبنی بر برخورد قاطع و سخت با 
متجاوزان مرزی به دلیل ملاحظات انســانی و اصول 
همسایگی، همیشه این افراد را بدون کوچکترین آسیبی 
دوباره به خاک افغانســتان بازگردانده شده اند. اما نباید 
از نظر دور داشت که جمهوری اسلامی ایران هرساله 
از تردد مهاجران غیرقانونی متحمل آسیب های جدی 
شــده اســت، از ورود گروه های تروریستی گرفته تا 
قاچاقچیان مواد مخدر و انســان و ... موضوعی که به 
گفته مقامات ایران بارها به دولت افغانســتان گزارش 

شده اما خروجی موثری  نداشته است.
در همین زمینه عباس موسوی سخنگوی وزارت امور 
خارجه کشورمان طی روزهای اخیر در گفت و گویی به 
آسیب های ناشی از ترددهای غیرمجاز اتباع افغانستان 
اشاره کرده و گفته است: »جمهوری اسلامی ایران به 
طور مکرر در یادداشت های رسمی و مذاکرات دوجانبه 
به عدم کنترل موثر مرز توسط دولت جمهوری اسلامی 
افغانســتان اعتراض کرده که انتظار مــی رود دولت 
دوست و برادر افغانستان در کنترل مرزهای خود اهتمام 

بیشتری به عمل آورد.«
گفته می شــود طی چند ماه اخیر نزدیک به 12۰ هزار 
نفر از اتباع افغانستان به صورت غیرقانونی وارد خاک 
ایران شده اند که در بین آنان عوامل تروریستی، افراد 
معاند، قاچاقچیان مواد مخدرو انســان و... هم حضور 
دارند، موضوعی که طی ســالیان گذشــته ایران را به 
شدت متضرر کرده اســت اما به گفته عباس موسوی 
ســخنگوی وزارت امور خارجه چنــدان محل اعتنای 
مقامات افغانستان نبوده اســت، بروجردی در این باره 

می گوید: تاکید می کنم به هیچ وجه منطقی نیســت 
که با توجه به سابقه ۴ دهه مهمان نوازی از مهاجران 
افغانستان نیروهای ایرانی بخواهند برخورد خشنی را با 
مهاجران افغانستان ولو مهاجران غیرقانونی داشته باشند 
اما به طور حتم انتظار طبیعی از مردم و دولت افغانستان 
این است که ضوابط قانونی را برای ورود به خاک ایران 
رعایت کرده و با توجه به اینکه سفارت و کنسولگری 
های ایران در افغانســتان فعال است هر فرد و به هر 
دلیل که قصد سفر به جمهوری اسلامی ایران دارد در 

چارچوب موازین قانونی سفر خود را انجام دهد.
جمهوری اسلامی ایران در حالی به سرعت و بلافاصله 
بعد از طرح ادعاهایی ضد ایران در حادثه غرق شــدن 
اتباع بیگانه وارد عمل شد و با انجام تحقیقات گسترده، 
ســریع و دقیق ابعاد ماجرا را مورد بررسی قرار داد اما 
با این حال و به دلیل در پیش گرفتن سیاســت حسن 
همجواری با کشور افغانستان برای رفع هرگونه شائبه 
و در مسیر همکاری دو جانبه با تشکیل کمیته حقیقت 
یاب موافقت کرده و در این مســیر مصر است تا ابعاد 
همه جانبه این واقعه مشخص شود. موضوعی که وزیر 
امور خارجه کشــورمان نیز در جلسه کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس بر آن تاکید کرده و گفته 
است: وقوع حادثه برای اتباع افغانستان که دستاویزی 
برای دشــمنان ایران و افغانستان شده نیازمند بررسی 
دقیق و تحقیقات بیشتر است و حتما موضوع را حل و 
فصل می کنیم.علاء الدین بروجردی عضو کمیسیون 
امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس دهم نیز با تاکید 
بر سیاست شفاف سازی ایران و با بیان اینکه اگرچه در 

این حادثه خاص نتیجه اعلام نظر وزارت امور خارجه 
برای ما ملاک است می گوید: در پی تماس تلفنی دکتر 
ظریف با سرپرست وزارت امور خارجه افغانستان توافقی 
در زمینه انجام کار مشترک برای حقیقت یابی شده که 
به طور قطع بر گزارش جمهوری اسلامی ایران صحه 

خواهد گذاشت.
حادثه غرق شدن اتباع افغانستان در مرز ایران 
با حضور کارشناسان مرزبانی افغانستان بررسی 

شد
به نقل از پایگاه خبری پلیس؛ در جلســه مشــترک 
مسئولان مرزی دو کشــور افغانستان و ایران مرزبان 
درجه یک ایران با تأکید بر نقاط مشــترک و تعلقات 
فرهنگی، دینی و قومی بین مردم دو کشور از مرزبانان 
افغانســتانی درخواســت کرد ضمن کنترل بیشتر بر 
مرزهای مشــترک، پاســگاه های مرزی غیرفعال در 
کشور افغانستان به منظور کنترل بیشتر هر چه زودتر 
فعال شــوند.بنا به این گزارش در پی ادعای برخی از 
شــبکه های معاند مبنی بر غرق شدن تعدادی از اتباع 
افغانستانی توســط مرزبانان جمهوری اسلامی ایران 
در مرز مشترک ایران با افغانستان، موضوع به صورت 
ویژه در دســتور کار مرزبانان ایران قرار گرفت و بعد از 
بررسی اولیه و اعزام تیم های کارشناسی مشخص شد 
که این موضوع یک ادعای کذب بوده و نیروی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران رسما این خبر را تکذیب کرد.

متعاقــب آن، مرزبانــی جمهوری اســلامی ایران به 
واسطه احترام متقابل به کشور دوست و همسایه طبق 
پروتکل های بین المللی چندین بار به صورت کتبی از 
کشــور افغانستان تقاضا کرد با اعزام هیات کارشناسی 
موضوع را بررسی نمایند.با توجه به قرارداد کمیساریان 
ســرحدی )مرزبانان( 1۳۳5 صبح روز پنجشــنبه 25 
اردیبهشت ماه، هیاتی متشکل از کارشناسان مرزبانی 
کشور افغانســتان وارد ایران شده و با حضور در محل 
مورد ادعا، موضوعات را میدانی مورد بررسی قرار دادند 
و در جلســه مشــترک با مرزبانان ایران، بعد از صرف 

افطاری کشورمان را به مقصد افغانستان ترک کردند.
یادآور می شــود در این جلسه مشــترک مرزبان درجه 
یک ایران با تأکید بر نقاط مشترک و تعلقات فرهنگی، 
دینی و قومی بین مردم دو کشور از مرزبانان افغانستانی 
درخواست کرد ضمن کنترل بیشتر بر مرزهای مشترک، 
پاســگاه های مرزی غیرفعال در کشــور افغانستان به 

منظور کنترل بیشتر هر چه زودتر فعال شوند.
همچنین هیات افغانستانی نتیجه بررسی های خود را 
موکول به مشورت با مسئولان عالیرتبه افغانستان در 

چند روز آینده کردند.

صفر تا صد وقوع حادثه برای اتباع افغانستان 

پشت پرده یک سناریوی رسانه ای

ان
گر

غن
رو

ی 
عل

گار
برن

خ رحیمی جهان آبادی:

 قطعنامه ۲۲۳۱ لازم الاجراست 

عضو هیأت رئیســه کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس معتقد است حتی اگر آمریکا 
طرح جدیدی برای تحریم تســلیحاتی به شورای امنیت ارائه کند، چین و روسیه آن 

را وتو خواهند کرد.
جلیــل رحیمی جهان آبادی با اشــاره بــه تلاش های آمریکا بــرای ممانعت از لغو 
تحریم های تســلیحاتی، گفت: این طنز تلخ تاریخ اســت که کشوری که بیشترین 
حجم سلاح و حتی بمب هسته ای را داشته و به راحتی از آن استفاده می کند، هیچ 

حقی برای کشوری که صرفا قصد تقویت سیستم دفاعی خود را دارد، قائل نیست.
آمریکا از ساخت هیچ سلاح ضدبشری دریغ نکرده است

نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخرز در مجلس شــورای اسلامی بر همین اساس 
تصریح کرد: آمریکا میلیاردها دلار صرف تولید سلاح و  فروش آن به دنیا می کند و 
از ساخت هیچ سلاح ضد بشری دریغ نکرده است اما در قبال ایران، اقدام فراقانونی 

انجام می دهد.
وی در ادامــه با تأکید بر اینکه دولت ایران طبق قطعنامــه 2231 باید تا مهرماه از 
تحریم های تســلیحاتی معاف شود، عنوان کرد: جمهوری اسلامی تا کنون در قالب 
برجام تابع مقررات بین المللی بوده و این آمریکا بوده که از این توافقنامه خارج شده 

و علیرغم این خروج قصد دارد مجددا با فشار به ایران تحریم ها را احیا کند.
آمریکا حق استناد به برجام برای عدم لغو تحریم تسلیحاتی را ندارد

رحیمی جهان آبادی در ادامه اظهار داشــت: طبق حقوق بین الملل وقتی کشــوری 
از قراردادی خارج شــده و تکالیف خود را انجام نمی دهد حقی ندارد که بخواهد به 
آن اســتناد کند، ولــی از آنجایی که آمریکایی ها هیچ پایبنــدی به قراردادها ندارند 
و با توجه به نفوذ خود در شــورای امنیت در حال تلاش هســتند تا مانع لغو تحریم 

تسلیحاتی شوند.
عضو هیأت رئیسه کمیســیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی در پایان با 
بیان اینکه تحریم تســلیحاتی طبق قطعنامه 2231 لغو خواهد شد، خاطرنشان کرد: 
آمریکا نمی تواند این تحریم را نگاه دارد چرا که جمهوری اســلامی به تمام تعهدات 
خود پایبند بوده اما ممکن اســت طرح جدیدی را برای تحریم به شورای امنیت ارائه 

کند که قطعا آن نیز با وتوی روسیه و چین همراه خواهد شد.

بررسی تنش های اخیر در روابط آمریکا و عربستان 

اتحاد منفعت محور 
نــگاه  نــوع  چه  اگــر 
عربســتان  به  آمریکا 
در عین اتحاد، دســت 
کم در دوران ریاســت 
ترامپ  دونالد  جمهوری 
به  بالا  از  نــگاه  هموراه 
پایین بوده اســت، با این 
وجود کمتر کسی احتمال 
می داد روابــط ریاض - 
واشــنگتن که طی هفت  
دهه آن هم در ســطوح 
بالا شــکل گرفته، به یک بــاره در بحبوحه 
یک بحــران این چنین تغییــر کند. حتی با 
وجــود توهین های مکــرر رئیس جمهوری 
آمریکا، در ســایه بی تفاوتی خاندان سعودی 
نسبت به فرمایش ها و دســتورات ترامپ، 
روابــط این دو خدشــه دار نشــد و به نظر 
می رسید واقعا نهادینه و استوار است! اما یک 
سیاست نفتیِ ســعودی کافی بود تا منفعت 
محوری و شکنندگی این روابط آشکار شود. 
انرژی، دلیل جذابیت ســرزمین حجاز برای 
دیگــران و دلارهای نفتی ســعودی، عامل 
تضمیــن کننده تــداوم حمایت های ایالات 
متحــده از این کشــورند . حــال این عامل 
پیوند دهنده که تبدیل به ابزار ســودجویی 
و تک روی آل ســعود شــده و دنیا را متاثر 
کرده، به مثابه دلیلی برای گسســت ارزیابی 
می شــود. این احتمال وجود دارد که تصمیم 
عربســتان مبنی بر اعلام جنگ نفتی علیه 
روســیه و افزایــش تولید نفــت، در ابتدا با 
هماهنگی دولت ترامپ شــکل گرفته باشد. 
زیرا این مســئله در ابتدا یک فرصت برای 
افزایش ذخایر انرژی بــود؛ اما با ادامه روند 
کاهــش قیمت ها، به ضرر ســرمایه گذاران 
آمریکایی تمام شد. حالا پس از تماس تلفنی 
دونالد ترامپ با محمد بن سلمان و تهدید به 
خروج نیروهای ایالات متحده، ســامانه های 
ضد موشــکی پاتریوت را از عربستان خارج 
کرده انــد. اکنون که تصمیــم ریاض، باعث 
تحمیل ضررهای اقتصادی زیادی به متحد 
استراتژیکش، ایالات متحده آمریکا شده به 
ناچار باید منتظــر پیامدهای این بحران هم 
باشد. با توجه به روابط تحکم آمیز واشنگتن-

ریاض تسلیم بن سلمان می تواند سبب ضعف 
بیشتر سعودی، آســیب پذیری آنها در مقابل 
تهدیــدات و گســترش مخالفت هــا با این 
سلطه پذیری شود؛ گرچه مقاومت و سرپیچی 
هــم تبعات خــاص خود را خواهد داشــت. 
بــر توقف حمایت های  تهدید ترامپ مبنی 
نظامی از عربستان می تواند اهداف متفاوتی 
را دنبال کند؛ از جمله: باج خواهی بیشــتر از 

آمریکا  نظامی  تجهیزات  سعودی ها، کاهش 
در منطقــه و دوری از احتمال تنش با ایران. 
از طرف دیگر باتوجــه به انتقادات داخلی از 
عملکرد دولــت ترامپ، این تصمیم مقطعی 
می توانــد به منظور تنبیه ولیعهد ســعودی، 
جلب حمایت افکار عمومی آمریکا و رضایت 
نمایندگان ســنا باشــد. اضافه بر این چنین 
تصمیمی در این برهه ممکن است با هدف 
ایجــاد یک حالت روانــیِ دوگانه و افزایش 
ناامنی برای سعودی ها گرفته شده  احساس 
باشد؛ تا جهت دهی به سیاست های عربستان 
از این طریق آســانتر صــورت گیرد. در پی 
این تحولات بسیاری تصور کردند که روابط 
ریاض و واشــنگتن به بن بست رسیده است؛ 
اما بنابــر اهمیت راهبــردی روابط این دو 
کشــور، چنین تصوری قطعی نیست. ایالات 
متحده بعد از رژیم صهیونیستی، عمیق ترین 
و اســتراتژیک ترین سیاســت های خود در 
غرب آســیا را از طریق عربســتان مدیریت 
و پی گیری می کند. عربســتان ســعودی به 
عنوان قدرت اول و انسجام  بخش کشورهای 
عربــی در مقابل نفوذ منطقه ای ایران و یک 
کشــور مهم در مســیر حفظ ثبات و امنیت 
اســرائیل اســت. از طرف دیگر آل ســعود 
مشتری ثروتمند ســلاح و امنیت آمریکایی 
است و همواره از اتحاد با واشنگتن سود برده 
است؛ در واقع آنچه که تاکنون سعودی ها را 
از عواقب و نتایج اشتباهات بزرگی همچون 
جنگ یمن و دیگر ادعاهای حقوق بشــری 
علیه آن ها مصون نگه داشــته، حمایت های 
سیاسی و دیپلماتیک واشنگتن است. حدودا 
یک هفته پــس از تهدیــدات ترامپ، گویا 
عقب نشــینی سعودی آغاز شده؛ حالا وزارت 
نفت این کشــور برای کاهــش تولید نفت 
روزانه برنامه ریزی خواهد کرد. گرچه ممکن 
اســت این تنش در اثر تغییر سیاســت های 
ریــاض، در کوتاه مــدت برطرف شــود اما 
نگرانی های امنیتی حکام ســعودی را بیشتر 
خواهد کــرد. آنان که به ســبب بدبینی به 
طیف نظامیان در داخل کشور، همواره برای 
حل معمای امنیت خود، اســتراتژی اتحاد و 
تعهد را -که متضمن وابستگی به قدرت های 
خارجی و غرب بــوده- برگزیده اند؛ در آینده 
هم اگر لازم باشد به تغییر متحد فکر خواهند 
کــرد، بدون آنکه در اســتراتژی کلان خود 
تغییــری ایجاد کنند. چنانچه واشــنگتن در 
آینده به عنوان یک شــریک نامطمئن ظاهر 
شود، چه بسا مســائلی چون آسیب  پذیری 
ریــاض و نیــاز حیاتی اش بــه حمایت های 
خارجی، این کشــور را به ســوی متحدین 
جدید -نظیر روســیه یا چین- ســوق دهد؛ 

خصوصا تحت رهبری محمد بن سلمان، که 
تمایلی به سازش و تعامل در منطقه ندارد و 
متحدی جهانی می طلبد. برای سیاستگذاران 
آمریکایی هم درک شــرایط امنیتی کشوری 
مانند عربستان سخت نیست و بی شک آنها 
هم نمی توانند ســود حاصل از روابطشان با 
نادیده بگیرند. آمریکایی ها بخاطر  را  ریاض 
تضعیف محور مقاومــت و حفظ موجودیت 
رژیم صهیونیستی هم که شده به عربستان 
سعودی نیاز دارند؛ ممکن است این کشور را 
در موضع ضعف نگه دارند، اما بعید است رها 
 کنند . هر چند که اشتباهات ولیعهد، ریاض را 
به متحدی بی ثبات گاها با سیاست های غیر 
قابل دفاع برای واشنگتن تبدیل کرده است. 
اما عربستان سعودی نماد تقابل ایدئولوژیک 
با جمهوری اســلامی ایران است و وجودش 
بــرای حفظ موازنه قــدرت در منطقه برای 
آمریکا الزامی ســت؛ پس ریاض -حتی شده 
با ضعف نسبی- به عنوان یک کنشگر فعال 
همچنان در معادلات امنیتی غرب آسیا حفظ 
خواهد شد. رها کردن سعودی توسط آمریکا 
به معنای ضعف ائتلاف عبری-عربی، قبول 
نفوذ روزافزون ایران در منطقه و خروج این 
دو محور از توازن قدرت خواهد بود. به نظر 
می رســد ترامپ و مشاورانش از عدم تمایل 
بن ســلمان در نزدیکی به تهــران اطمینان 

کامــل دارنــد و روی تضــاد ایدئولوژیک 
حاکــم بر این دو قدرت منطقه ای، حســاب 
ویژه ای بــاز کرده اند؛ البته ایــن پیش بینی 
و شــناخت باتوجــه به شــخصیت ولیعهد 
ســعودی و اعتقادات وهابــی -که مجالی 
برای تسامح و عقلانیتی در جهت عقب گرد 
باقی نمی گذارد- با واقعیت ها منطبق است. 
امــا در آینــده، در پی اســتمرار تهدیدات و 
تقویت حس ناامنــی این احتمال وجود دارد 
کــه ریاض -بــه جای تلاش بــرای صلح 
منطقه  ای- به فکر متحدان جدید بین المللی 
باشد تا از این طریق خلأ حمایت های آمریکا 
را پر کند. تجربه هــم ثابت کرده که برخی 
قدرت ها در انتظار ایجاد شکاف بین متحدین 
واشــنگتن هســتند تا آن ها را به سوی خود 
بکشــانند؛ بعد از ماجرای قتل فجیع جمال 
خاشــقجی، پوتین اولین سیاستمدار مطرحی 
بــود که به ســمت ریــاض رفت تــا از بار 
انتقادات و تهدیدات غربی علیه بن ســلمان 
بکاهــد. تصور کنید اگر روســیه بعد از این 
جنگ نفتی در صدد نزدیکی به عربســتان 
بربیآیــد، این به معنای یــک پیروزی برای 
روس هــا در جبهــه ای دیگر خواهــد بود. 
دونالد ترامپ به عنــوان یک رئیس جمهور، 
تصمیم گیرنــده ای جنجال برانگیز و به زعم 
خودش آمریکا محور بوده است؛ در حدی که 

توانست به راحتی دســتاوردهای دیپلماتیک 
ایالات متحده را از بین ببرد و کشــورش را 
از پیمان هــای مهمی خارج کند . برای چنین 
شــخصی کاهش روابط با یک پادشــاهی 
پردردســر که هرروز موجی از انتقادها را به 
راه می اندازد، کار ســختی نیســت. از طرف 
دیگر بازگرداندن ســربازان آمریکایی هدفی 
بود که ترامپ از همــان اول با صدای بلند 
آن را اعلام کرد؛ پس بعید نیست که کاهش 
حضور نظامی آمریکایی ها در خاک عربستان 
ادامه  پیدا کند. شــاید در نــگاه اول تهدید 
سعودی ها، یک تصمیم ناگهانی و یک هدف 
پراکنــده به نظر بیاید؛ ولــی اگر به تغییرات 
مشابه در سایر کشورهای منطقه نگاه کنیم 
این تصمیم  از هماهنگــی برخوردار خواهد 
شــد. برای مثال تصمیم مشــابه ترامپ در 
عراق، کاهــش پایگاه های نظامی از چهارده 
به ســه پایــگاه بود. البته حتــی در صورت 
کاهش حضور نظامی، باز هم ایالات متحده 
در جهــت آنچه دفــاع از منافع ملی خود در 
آن سوی مرزها می نامد، حضور سیاسی اش را 
در غرب آسیا حفظ خواهد کرد. اکنون آنچه 
که می تواند روابط ریاض با واشنگتن را حفظ 
کند، ثروت و موقعیت ژئوپلتیکی آن اســت؛ 
البته آن هم به شــرط اینکه ولیعهد سعودی 

تابع تصمیمات و سیاست های ترامپ باشد.

گفت و گو

سوتیتر: در پی این تحولات بسیاری تصور کردند که روابط ریاض و واشنگتن به بن بست رسیده است؛ اما بنابر اهمیت راهبردی روابط این 
دو کشور، چنین تصوری قطعی نیست. ایالات متحده بعد از رژیم صهیونیستی، عمیق ترین و استراتژیک ترین سیاست های خود در غرب 
آسیا را از طریق عربستان مدیریت و پیگیری می کند. عربستان سعودی به عنوان قدرت اول و انسجام بخش کشورهای عربی در مقابل 
نفوذ منطقه ای ایران و یک کشور مهم در مسیر حفظ ثبات و امنیت اسرائیل است. از طرف دیگر آل سعود مشتری ثروتمند سلاح و امنیت 
آمریکایی است و همواره از اتحاد با واشنگتن سود برده است؛ در واقع آنچه که تاکنون سعودی ها را از عواقب و نتایج اشتباهات بزرگی 

همچون جنگ یمن و دیگر ادعاهای حقوق بشری علیه آن ها مصون نگه داشته، حمایت های سیاسی و دیپلماتیک واشنگتن بوده است

     بروجــردی:    واقعیت 
آن اســت که از آغاز یک 
خط انحرافی برنامه ریزی 
شده به منظور جدایی این 
دو کشور اسلامی همسایه 
و ایجــاد اختلاف بین آنها 
فعال بوده که سرنخ های 
آن هم به دشمنان مشترک 
جهان اسلام ختم می شود  

  کرم پور: ایران نه تنها بر 
اساس قوانین و قواعد بین 
المللی بلکه بر اساس آموزه 
های اســلامی و اخلاقی 
خود بــه هیچ وجه اعمال 
خشونت ضد برادران دینی 
خود را نپذیرفته و نخواهد 

پذیرفت
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قیمت های جدید خودرو امروز اعلام می شود

شــنیده ها حاکی از آن است که احتمالا فردا لیســت قیمت های جدید خودرو طبق 
فرمول  ارائه شده در آخرین جلسه ستاد تنظیم بازار به خودروسازان ابلاغ خواهد شد.
به گزارش صبح امروز و به نقل از اقتصادآنلاین، طبق آخرین جلســه ســتاد تنظیم 
بازار که با موضوع تعیین تکلیف قیمت خودرو در روز دوشــنبه 22 اردیبهشــت ماه 
برگزار شد، قرار شد قیمت های جدید خودرو روز بعد طبق فرمول مورد توافق شورای 
رقابت و ســازمان حمایت اعلام شود که این موضوع نیز همچون تصمیمات قبلی با 

تعلل همراه شد.
بر این اســاس به رغم اینکه رییس شورای رقابت در این جلسه بیان کرد که قیمت 
خودرو های روز بعد یعنی سه شــنبه 23اردیبهشت ماه اعلام می شود، اما تا کنون با 

گذشت چهار روز از این خبر همچنان قیمت های جدید خودرو اعلام نشده است.
در خلال این جلســه، رضا شیوا رییس شورای ملی رقابت اعلام کرد که محصولات 
گــروه صنعتی ایران خودرو حدود 10درصد و ســایپا 23درصد افزایش قیمت خواهد 
داشت؛ به گفته این مقام مسئول قیمت های جدید خودرو روز بعد طبق این فرمول به 
صورت رسمی منتشر خواهد شد که حالا با گذشت چهار روز، وعده رییس شورا هنوز 

محقق نشده و بازار همچنان در انتظار قیمت های جدید است.
حالا شــنیده ها حاکی از آن است که فردا لیســت قیمت های جدید خودرو که هفته 
گذشــته تنظیم شده به خودروسازان ابلاغ خواهد شد و معاملات خودرو که طی این 

مدت در انتظار قیمت های جدید متوقف شده بود از سرگرفته  خواهد شد.

ضرورت تبیین سازوکاری برای 
جاماندگان سهام عدالت

عضو کمیســیون برنامه و بودجه در مجلس می گوید: سهام عدالت به مثابه شیرینیِ، 
دولت به اقشــار آسیب پذیر اســت لذا انتظار است کام تمامی واجدین شرایط را با آن 

شیرین کند و نسبت به اصلاح لیست تخصیص این سهام اقدام شود.
بــه گزارش صبح امروز و به نقل از خبرگــزاری خانه ملت، غلامعلی جعفرزاده ایمن 
آبادی درخصوص بهترین ســازوکار برای حمایت از جاماندگان ثبت نام سهام عدالت 
در ســال 85، گفت: ســهام عدالت برای اقشــار ضعیف جامعه است اما در سال 85 
امکان ثبت نام برای بســیاری از افراد به دلیل فقــر اقتصادی، اجتماعی و تحصیلی 
وجود نداشــته لذا از قلم افتاده اند اما اکنون دولت به آن ها می گوید؛ در لیســت ثبت 

نام نیستید.
نماینده مردم رشــت در مجلس شورای اســلامی اضافه کرد: سهام عدالت به مثابه 
شیرینی دولت به اقشار آســیب پذیر است لذا انتظار است کام تمامی واجدین شرایط 
را با آن شــیرین کند و نســبت به اصلاح لیست تخصیص این سهام اقدام و تبعیض 

ناروای پیش آمده هرچه سریع تر برطرف شود.
جعفرزاده ایمن آبادی با اشاره به اینکه اکنون تعداد جاماندگان سهام عدالت مشخص 
نیســت، اظهار کرد: جامانــدگان باید از جهت اینکه جزو شــمول دهک های پایین 
هستند، مورد راستی آزمایی قرار گیرند و درصورتی که تعداد آن ها بالا باشد، مجلس 

بعدی می تواند تصمیم گیری لازم را انجام دهد.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات در مجلس شورای اسلامی افزود: اگرچه 
دولت توانســت یکی از وعده های خود را محقق کند اما باید تمهیداتی اتخاذ کرد که 
سوء استفادکنندگان، سهام اقشار ضعیف را ارزان نخرند و مافیای دیگری شکل گیرد.

نفت بالاخره بالا رفت 
قیمت هر بشکه نفت برنت 
 18 با  امروز  شمال  دریای 
ســنت معادل 0.58درصد 
رشــد بــه 31 دلار و 31 

سنت رسید.
به دنبال پیش بینی آژانس 
بین المللی انرژی مبنی بر 
آغاز کاهــش ذخایر نفتی 
در نیمه دوم امسال قیمت 
همچون  نیــز  امروز  نفت 
دیروز شاهد افزایش قیمت 

بود.قیمت هر بشــکه نفت برنت دریای شمال امروز با 18 سنت معادل 0.58 درصد 
رشــد به 31 دلار و 31 ســنت رسید. دیروز نفت برنت شــاهد رشد ۷ درصدی بود. 
قیمت نفت برنت پس از دو هفته متوالی افزایش در این هفته تقریبا ثابت بوده است.

قیمت نفت وست تگزاس اینترمدییت آمریکا هم امروز به 2۷ دلار و 5۶ سنت رسید. 
دیروز نفت خام آمریکا شــاهد رشــد ۹ درصدی بود. نفت خام آمریکا در آستانه ثبت 

رشد سومین رشد هفتگی به میزان بیش از 10 درصد قرار دارد.
قیمت ها پس از آن افزایش یافت که نشانه های بیشتری از کاهش تولید نفت در میان 
اعضای گروه اوپک پلاس پدیدار شد. اما بازار همچنان به شکل محتاطانه ای حرکت 
می کند، زیرا جهان هنوز فاصله زیادی با مهار ویروس کرونا دارد و به تازگی در برخی 
کشورهایی که محدودیت های اجتماعی را کاهش داده اند مواردی از ابتلای خوشه ای 
مشــاهده شده است.موسسه  ای ان زد در یادداشــتی نوشت: »همچنان ریسک اوج 
گیری مجدد ابتلا به کووید 1۹ وجود دارد و علامت سوال هایی در مورد نحوه اجرای 
توافق کاهش تولید اوپک پلاس مطرح است.«در همین حال و همزمان با رشد آهسته 
تقاضــا برای نفت به دلیل کاهش محدودیت های اجتماعی آژانس بین المللی انرژی 
اعــلام کرده که انتظار دارد میزان ذخایر نفت خام جهان در نیمه دوم امســال حدود 
5.5 میلیون بشکه در روز کاهش یابد.آمارهای اداره اطلاعات انرژی آمریکا هم حاکی 
است میزان ذخایر نفت خام این کشور برای اولین بار در 15 هفته گذشته کاهش یافته 
و با ۷۴5 هزار بشــکه افت به 531.5 میلیون بشــکه رسیده است. کاهش تولید نفت 
 و افزایش نســبی تقاضا موجب سرعت گرفتن روند کاهش ذخایر در هفته های آینده 

خواهد شد.

خبر

تداوم کاهش قیمت 
بازار خودرو 

مدیرعامــل گــروه صنعتی ایــران خودرو گفت: براســاس 
برنامه ریزی های انجام شــده از ابتدای ســال و تولید روزانه 
بیــش از دو هــزار دســتگاه از محصولات ایــران خودرو، 
قیمت هــای بازار در چند روز اخیر کاهش چشــمگیری یافته 
 و با ادامــه تولید و عرضه، این روند همچنــان تداوم خواهد

 یافت.
فرشاد مقیمی با بیان اینکه در سال جهش تولید تمام اقدامات 

لازم برای تحقق اهداف انجام شــده، از تولید 5۶ هزار و ۹31 
دســتگاه خودرو تا روز 2۶ اردیبهشــت ماه خبر داد و گفت: 
عزم مجموعه ایران خودرو در مسیر برنامه ریزی برای تحقق 

هدف تولید 500 هزار دستگاه خودرو برای امسال است. 
وی افزود: عملکرد امسال نشان می دهد تا روز 2۶ اردیبهشت 
ماه افزایش ۶ درصدی در تعداد تولید نســبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته تحقق یافت. مقیمی خبر از اجرای بسته ویژه 

عرضه خودرو به بازار مطابق با اهداف و سیاست های وزارت 
صنعت داد و گفت: براساس این بسته، علاوه بر این که امکان 
فعالیت ســودجویان به حداقل خواهد رســید، مشتریان نیز با 
اطمینان خاطر از قیمت اقدام به خرید خودرو خواهند کرد. وی 
اجرای برنامه فروش فوق العاده محصولات درآینده نزدیک را 
اطلاع رسانی کرد و افزود: تمام شیوه های لازم برای اجرای 

آن فراهم خواهد شد.

سهم خراسانی ها از عدالت کاغذی
به گفته مدیر کل امور اقتصادی ودارایی استان خراسان رضوی، 62 درصد جمعیت سهام عدالت دارند

ســرویس اقتصاد / مدیــر کل امور 
اقتصادی و دارایی خراســان رضوی گفت: 
3 میلیــون و ۹8۴ هــزار نفر در خراســان 
رضوی صاحب ســهام عدالت هستند که 
این رقم معادل ۶2 درصد جمعیت اســتان 
است. یک میلیون و 500 هزار نفر در مشهد 
سهام عدالت دارند که پوشش ۴8 درصدی 
جمعیت کل شهر اســت، این کلانشهر در 

این زمینه برخوردارتر از کل استان است.
امیررحیمی بیان داشــت: این سهام مربوط 
به تمام افرادی اســت که تا پایان سال۹5 

با اصلاحاتی که اتفاق افتاد، تعلق گرفت.
وی با بیان اینکه ســهام ها از 3۶ شــرکت 
بورسی و 13 شرکت خارج از بورس هستند 
گفت:  ۴۹ میلیون نفر در کل کشــور سهام 
عدالت دارنــد. ثبت نام مشــمولان فعلا 
امکان پذیر نیســت.وی در خصوص ارزش 
شرکت های بورسی سهام عدالت نیز گفت: 
ارزش شرکت های بورسی حدود ۴00 هزار 
میلیارد تومان اســت که نشان می دهد هر 
فردی ارزش ســهامش تا پایان ســال ۹8 
حدود 10 میلیون تومان است. امیررحیمی 
افزود: سهامداران تا ۷ خرداد فرصت دارند 
با ورود به سامانه ســهام عدالت نسبت به 
مدیریت ســهام خود اقدام کننــد. یعنی، 
خودشــان بصورت مســتقیم سهامشان را 
مدیریت کنند و یا اینکه دولت سهام آنها را 

مدیریت کند و به تعاونی ها بسپارد.
تفاوت سهام یک میلیون تومانی و 

سهام ۵۳۲ هزار تومانی در چیست؟       
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی خراســان 
رضــوی در ادامه با بیــان اینکه در این دو 
ســاله گروهی از ســهامداران به خصوص 
افــرادی که تحت پوشــش کمیتــه امداد 
ونهاد های حمایتی مبالغی به آن ها پرداخت 
شده و یا تخفیفی به آن ها داده شده، ارزش 
اســمی ســهام آن ها یک میلیون تومان 
اســت، افزود: از ابتدای آغــاز طرح توزیع 
ســهام عدالت مقرر شــده بود به هر یک 
از مشمولین تا ســقف یک میلیون تومان 
و به هر خانوار 5 نفره یا بیشــتر تا ســقف 
5 میلیون تومان ســهام عدالت تخصیص 
داده  شــود و ثمن )هشــتم( آن از ســود 
شرکت های ســرمایه پذیر سهام عدالت در 
طول ده سال مستهلک شود، اما میزان سود 
عایدی در طول 10 ســال جوابگوی میزان 
بدهی مشــمولین نبوده است به طوری که 
ارزش ســهام تخصیص یافته به هر یک از 
مشمولان متناسب با میزان اقساط وصول 
شده از بابت ثمن سهام واگذار شده از محل 
سود 10 سال شرکت های سرمایه پذیر در 
مقاطع گذشته تعیین شده و در صورتحساب 
مشمولین در سامانه اینترنتی سهام عدالت 

درج و قابل مشاهده است که عمدتا ارزشی 
معادل 532 هزار تومان داشته اند.

وی افــزود: برخی از افــرادی که از طریق 
انتقال و تسهیم ارث، سهام عدالت به آن ها 
رسیده اســت ارزش سهام آن ها بیشتر هم 
اســت و یا افرادی که قبل از سال 13۹5 
سود سهام عدالت دریافت کرده اند به میزان 
ســود دریافتی از ارزش ســهام تخصیصی 
آن ها کاســته شده اســت و یا تعدادی از 
مشــمولینی که به تایید نهاد های حمایتی 
مانند کمیته امداد امام خمینی ره و سازمان 
بهزیستی کشــور از 50 درصد تخفیف در 
بهای واگذاری بهرمنــد گردیده اند ارزش 
ســهام آن ها حداکثر معــادل یک میلیون 

تومان بوده است.
تعداد کل سهامداران عدالت در کشور

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی خراســان 
رضوی تعداد کل سهامداران عدالت را ۴۹ 
میلیون نفر اعلام کرد و ارزش روز ســهام 
عدالت به تفکیک بورســی و غیر بورسی 
اعلام کرد و گفت: کل ارزش روز ســهام 
عدالت در تاریخ 1۷اردیبهشــت13۹۹، رقم 
۴میلیون۹11هزار۹۷۴ میلیارد ریال اســت 
و جمــع ارزش روز 3۶ شــرکت بورســی 
۴میلیون8۷۶هزارنه میلیــارد ریال و برای 
شرکت های غیربورســی مبلغ 35هزار۹۶5 

میلیارد ریال است.
روشهای مستقیم و غیر مستقیم سهام 

عدالت 
امیررحیمــی درباره روش مســتقیم و غیر 
مســتقیم ســهام عدالت گفت: درصورت 
انتخــاب آزاد ســازی به روش مســتقیم، 
مالکیت و مدیریت سهام عدالت به صورت 
مســتقیم و بدون واســطه با لحاظ مراتب 
زیر به ســهامدار سهام عدالت، تخصیص و 
انتقال می یابد، به میزان ســهام تخصیص 

یافته به هر فرد در شــرکت های ســرمایه 
پذیر سهام عدالت و به تناسب ارزش مقطع 
واگذاری، تعدادی از ســهام 3۶ شــرکت 

بورسی تخصیص خواهد یافت.
وی ادامــه داد: علاوه بر آن این دســته از 
مشــمولان ســهام عدالت، به ازای سهام 
شرکت های غیربورسی سرمایه پذیر سهام 
عدالت، ســهام شرکت های سرمایه گذاری 
اســتانی را نیز دریافت خواهند کرد. در این 
حالت مسئولیت حفظ، نگهداری و مدیریت 
سهام اختصاص یافته به عهده سهامداربوده 
و در راســتای حفظ ارزش سهام تخصیص 
یافته، قابلیت نقل و انتقال ســهام مزبور به 
غیر و فروش آن بر اساس محدودیت های 
زمانی و مقداری تعیین شده توسط شورای 

عالی بورس صورت خواهد گرفت.
غیرمســتقیم  روش  خصــوص  در  وی 
آزادسازی سهام عدالت ادامه داد: درصورت 
انتخاب آزاد ســازی به روش غیر مستقیم، 
مالکیت و مدیریت ســهام عدالت مشمول 
ســهام عدالت، بــا لحاظ مراتــب ذیل از 
استانی  گذاری  طریق شرکت های سرمایه 
ســاماندهی خواهد شــد و ســهامدار حق 
انتقــال به غیر و دخــل و تصرف در آن را 
نخواهید داشت. در این روش سود یا زیان 
قابل تخصیص به سهامدار براساس نحوه 
عملکرد شرکت های سرمایه گذاری استانی 
تعیین و تخصیص پیــدا خواهد کرد با این 
سرمایه  سهام شرکت های  اختیار،  تفویض 
پذیر ســهام عدالت متعلق به مشــمولان 
استانی  گذاری  سرمایه  توسط شرکت های 

ساماندهی خواهد شد.

وی افــزود: هــر دو روش امکان فروش و 
واگذاری سهام از سوی مشمولان در بازار 
معامالتی بورس و فرابورس میسر است.      

امیررحیمی بــا بین اینکه افرادی که روش 
غیرمســتقیم را انتخاب کرده اند، سهامدار 
شرکت های سرمایه گذاری استانی خواهند 
بود، ادامه داد: مقرر شد شرکت های سرمایه 
گذاری اســتانی در بازار ســرمایه پذیرش 
شوند و ســهام این شرکت ها مورد خرید و 
فروش قرار گیرد،پــس این افراد می توانند 
نسبت به فروش سهام خود در شرکت های 

سرمایه گذاری استانی اقدام کنند.
جاماندگان از سامانه سهام عدالت 

چه کنند؟  
مدیر کل امور اقتصادی و دارایی خراســان 
رضــوی در خصوص تکلیــف افرادی که 
طی فرصت مشخص نشده نتوانستند وارد 
سامانه شوند، خاطرنشان کرد: سهام متعلق 
به همه افرادی که در فرصت اعلام شده به 
سایت اینترنتی سهام عدالت مراجعه نکنند 
و یا روش مستقیم را انتخاب نکنند در قالب 
روش غیرمســتقیم و از طریق شرکت های 
سرمایه گذاری استانی ساماندهی می شود.
ایشان افزود: تمامی مشمولان نهایی سهام 
عدالت مقیم داخل کشــور می توانند بدون 
هیچ محدودیتی وارد ســامانه شوند. امکان 
ورود به سامانه برای افرادی که مقیم خارج از 
ایران هستند به دلیل افزایش امنیت سامانه 
میسر نیست. ضمنا آن دسته از افرادی که 
از طریق موبایل شــخصی به سامانه وارد 
می شوند می بایســتی از قطع بودن اتصال 
گوشــی همراه خود به فیلترشکن اطمینان 

کنند.دکترامیررحیمی درخصوص  حاصــل 
کد بورســی ســهامداران خاطرنشان کرد: 
بنا بر دســتور وزیر امور اقتصادی و دارایی 
مقرر شــده برای تمامی مشــمولین سهام 
عدالت کد بورســی تخصیص داده شود و 
حداکثر ظرف مدت دو ماه گزارش اقدامات 
صورت گرفتــه در این ارتبــاط به اطلاع 
مشمولان خواهد رســید.   ایشان با تاکید 
بر اینکه، نیازی برای اخذ کد بورسی برای 
همه مشمولان ســهام عدالت وجود ندارد، 
درخصوص تکلیف سهام افراد متوفی ادامه 
داد: بنــا بر تصویب شــورای عالی اجرای 
سیاست های کلی اصل( ۴۴( قانون اساسی، 
مقرر شد وراث همه متوفیان مشمول سهام 
عدالت برای تســهیم و انتقال سهام و سود 
عایدی به وراث با ارائه گواهی حصر وراثت 
به دفاتر پیشخوان دولت الکترونیک مراجعه 
کنند که این موضوع از مردادماه 13۹۷ در 
اقصی نقاط کشور آغاز شده است لیکن در 
حال حاضــر از ابتدای هفته جاری به دلیل 
اجرای فرآیند آزاد سازی سهام عدالت این 
موضــوع متوقف شــده و در روز های آتی 

مجددا از سرگرفته خواهد شد.
وی در باره نقل و انتقال ســهام عدالت به 
صورت وکالتی گفــت: برابر اطلاعیه های 
مکرر نقل و انتقال ســهام عدالت حتی به 
صورت وکالتی نزد دفاتر اســناد رســمی 
غیرقانونی می باشد و این موضوع به اطلاع 
دفاتر اســناد رسمی رســیده است. سهام 
عدالت تخصیصی صرفا در سامانه معامالتی 
بازار سرمایه در ماه های آتی قابلیت خرید و 

فروش خواهد داشت.

اقتصادی  امور  معاون هماهنگــی 
اســتانداری خراسان رضوی گفت: 
این اســتان در برخی اقلام مقابله 
با کرونا مــازاد بر نیاز دارد و آماده 
صــادرات آنهــا به افغانســتان و 

کشورهای آسیای میانه است.
بــه گــزارش صبح امــروز، علی 
رســولیان با اشاره به صدور مجوز 
صادرات اقلام مقابلــه با کرونا از 
ســوی وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت اظهــار کرد: هم اینک 2۶ 

واحد صنعتی در این استان امکان تولید مواد ضدعفونی کننده و حداقل پنج واحد صنعتی نیز امکان تولید 
ماسک با مصارف پزشکی را دارد.

وی ادامه داد: هم اینک گان و شــیلد به عنوان 2 قلم از کالاهای مقابله با کرونا به صورت مازاد بر نیاز 
در این استان وجود دارد که امکان صادرات آنها نیز مهیاست.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی گفت: از ابتدای اسفند ماه سال گذشته تاکنون 
ظرفیت تولید خراسان رضوی در ماسک N۹5، ماسک سه لایه و الکل افزایش یافته در حالی که پیشتر 

این ظرفیت بسیار کم بود.
رســولیان افزود: در این مدت یــک میلیون و 322 هزار لیتر الکل، یک میلیــون و ۴00 هزار لیتر مواد 

ضدعفونی کننده، دستکش و ماسک هم در استان تولید شده است.
وی تصریــح کرد: کمیته تامین، توزیــع و نظارت بر اقلام مقابله با کرونا ذیل ســتاد مقابله با کرونا در 
خراســان رضوی طی دو ماه گذشته سه میلیون ماسک توزیع کرده که از این تعداد ۷۷0 هزار ماسک به 

صورت رایگان به دانشگاه های علوم پزشکی استان داده شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراســان رضوی همچنین از ارسال محموله بهداشتی این 

استان به ارزش بیش از 10 میلیارد ریال به کشور تاجیکستان خبر داد.
رسولیان گفت: بیش از  ۶0 درصد مبادلات تجاری ایران با کشور تاجیکستان به خراسان رضوی ارتباط 
دارد و روابط این اســتان با تاجیکســتان در پی سفر سال گذشته اســتاندار و برگزاری نمایشگاه به طور 

چشمگیر ارتقا پیدا کرده است.
وی افزود: با توجه به شیوع ویروس کرونا در تاجیکستان و درخواست سفیر ایران در این کشور، استاندار 
خراســان رضوی دســتور داد کمیته ای تشــکیل و در حد توان محموله ای به صورت ویژه به آن کشور 

ارسال شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری خراســان رضوی به مشــارکت بخش خصوصی استان به 
خصوص اتحادیه صادرکنندگان و شرکت هایی که در تاجیکستان فعال هستند اشاره کرد و اظهار داشت: 
با کمک دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد بخشــی از داروهای مورد نیاز و تجهیزات درخواستی از جمله 
ماســک، لباس، گان، دســتکش و امثال آن تهیه و با کمک شرکت هواپیمایی وارش که هزینه حمل و 

نقل را به عهده گرفته است به تاجیکستان ارسال شد.

مدیر امور اعتبارات بانک مســکن 
گفت: مشــتریان خوش حســاب 
مســکن مهر می توانند ۴0میلیون 
و  تعمیرات  برای  تسهیلات  تومان 

نوسازی دریافت کنند.
به گزارش صبح امروز و به نقل از 
خبرآنلاین، محمد حسن علمداری 
درباره افزایش تســهیلات به انبوه 
ســازان گفــت: با توجه به شــعار 
امسال مبنی بر جهش تولید، بانک 
مسکن تسهیلات ساخت مسکن را 

افزایش داده اســت. انبوه ســازان حرفه ای که از فناوری های نوین استفاده می کنند در شهر تهران 250 
میلیون تومان، شــهرهای بالای 200 هزار نفر جمعیت 220 میلیون تومان و ســایر شهرها 1۷0 میلیون 
تومان و سایر انبوه سازان در شهر تهران 200 میلیون تومان، شهرهای بالای 200 هزار نفر 180 میلیون 

تومان و سایر شهرها 1۴0 میلیون تومان تسهیلات با نرخ 18 درصد دریافت کنند.
وی ادامه داد: این تسهیلات به شعب بانک مسکن ابلاغ شده است و انبوه سازان می توانند برای دریافت 
اقدام کنند.مدیر امور اعتبارات بانک مسکن با بیان اینکه این تسهیلات تا سقف 120 میلیون تومان قابل 
انتقال به خریدار اســت گفت: انبوه سازانی که تسهیلات دریافت می کنند در زمان ساخت برای پرداخت 

اقساط تنفس دارند.
وی ادامه داد: برخی از مسکن های مهر که نیاز به بازسازی یا تعمیرات دارد مشتریان خوش حساب بانک 

مسکن می توانند با خرید اوراق، تسهیلات ۴0 میلیون تومانی با سود 18 درصد دریافت کنند.
وی افزود: تســهیلات در بافت فرسوده در شــهر تهران 250 میلون تومان و سایر شهرها 220 میلیون 
تومان شــده است، اما نرخ این تسهیلات در تهران تا سقف 50 میلیون تومان و در شهرستان ها تا سقف 

۴0 میلیون تومان ۹ درصد و مابقی با کارمزد 18 درصد محاسبه می شود.
علمداری بیان کرد: افرادی که به صورت انفرادی در بافت فرسوده اقدام به ساخت می کنند می توانند تا 

سقف 100 میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند.
وی بیان کرد: پرونده های تشکیل شده مشمول این افزایش تسهیلات می شوند و افرادی که تسهیلات 

دریافت کردند نیز می توانند با متمم تسهیلات افزایش تسهیلات را دریافت کنند.
علمداری با بیان اینکه فعلا برنامه ای برای افزایش تسهیلات صندوق پس انداز یکم نداریم گفت: تفاهم 
نامه ای با وزارت راه و شهرســازی امضا شــد مبنی بر اینکه افرادی که در طرح اقدام ملی مسکن ثبت 
نام کردند در اولویت دریافت تســهیلات با نرخ 8 درصد در ســایر بافت ها و ۶ درصد در بافت فرســوده 

قرار گیرند.وی ادامه داد: به 2 میلیون و 300 هزار واحد تسهیلات در مسکن مهر پرداخت شده است.
وی ادامه داد: بانک مســکن سامانه ای اینترنتی درخواست تسهیلات راه اندازی کرده است و متقاضیان 
می توانند با ثبت درخواست و بارگذاری مدارک خود کارهای تسهیلات را اینترنتی بدون مراجعه به بانک 
انجام دهند و امیدوارم ســایر دســتگاه ها در رابطه با امضا دیجیتال با بانک مسکن همکاری کند تا این 

روند ادامه یابد.
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    درصورت انتخاب 

آزاد ســازی بــه 
مســتقیم،  روش 
مالکیت و مدیریت 
ســهام عدالت به 
صورت مســتقیم 
و بدون واســطه با 
لحــاظ مراتب زیر 
سهام  سهامدار  به 
عدالت، تخصیص و 

انتقال می یابد
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ســخنگوی وزارت بهداشت آخرین آمار ابتلاء، بهبود یافته و جان باختگان 
ناشــی از بیماری کرونا ویروس در کشور را تا تاریخ 2۶ اردیبهشت ماه ۹۹ 
اعلام کرد.بــه گزارش صبح امروز،  کیانوش جهانپور در نشســت خبری 
خــود که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شــد، در خصــوص آمار جدید 
ابتلاء به ویروس کرونا در 2۴ ســاعت منتهــی به ظهر امروز _جمعه 2۶ 
اردیبهشــت ماه_ اظهار کرد: در این بازه زمانی بر اساس جدیدترین نتایج 

آزمایش های کرونا در کشــور دو هزار و 102 نفر مبتلای جدید شناسایی 
شــده که با این تعداد، مجموع مبتلایان به کرونا در کشور تا امروز به 11۶ 
هزار و ۶35 نفر رســیده است.سخنگوی وزارت بهداشت تعداد جانباختگان 
بیماری کرونا طی 2۴ ســاعت اخیر در کشور را ۴8 نفر اعلام کرد و گفت: 
با احتساب این آمار از ابتدا تاکنون در کشور بر اثر بیماری کرونا شش هزار 

و ۹02 نفر جان باخته اند.

۲هزار و ۱0۲ ابتلای جدید 
به کرونا

بررسی صبح امروزاز چالش های آموزش استثنائی در در تعطیلات کرونایی:

معلولیت شاد در آموزش استثنایی
تحصیلــی  ســال 
از  یکــی   ۹۹-۹8
سال  تاریخی ترین 
کشورمان  تحصیلی 
محســوب می شــود. 
این ســال  چرا که در 
دانش آموزان  تحصیلی 
مختلفی  دلایــل  بــه 
هوا،  آلودگــی  ماننــد 
آنفولانــزا و شــاهکار 
یعنی  جهــان،  بحران 
کروناویروس، در تعطیلی به سر می بردند. 
در ایــن اوضــاع عــده ای از خانواده ها با 
اســتفاده از کمــک آموزشــی ها، مانع از 
عقب افتادن فرزندان خود از تحصیل بودند. 
وقتی بحران کرونا جدی شد، طبق تصمیم 
جدی ســتاد ملی مقابله بــا کرونا، به طور 
کامل مدارس تعطیل شــد. در نتیجه نظام 
آموزش و پرورش تصمیم گرفت، بخشــی 
از دروس را از صداوســیما آموزش دهد و 
بخش دیگــر را از طریق پیام رســان ایتا، 
انجام دهد. کــه همین موضوع تا حدودی 
مشکلات دانش آموزان را برطرف می کرد، 
البته دانش آموزان بدون مشکل و معمولی. 
فارغ از اینکــه بدانیم خانواده ها آیا از توان 
مالی تهیه گوشی هوشمند برخوردار بودند 
یا خیر؟ آیا خانواده ها از امکانات مخابراتی 
و اتصال بــه اینترنت برخــوردار بودند یا 
خیــر، که این خود مطلبــی جدا می طلبد. 
اما کودکان اســتثنایی چــه؟ کودکانی که 
برخی از آنها دارای معلولیت ذهنی، برخی 
دارای مشــکلات شــنوایی و برخــی نیز 
دارای مشکلات بینایی هســتند. آیا هیچ 
از خود پرســیده ایم که آمــوزش راه دور 
 این کــودکان با چه مشــقت هایی همراه 

بود؟ 
آموزش والد محور

در این زمینه گفت و گویی با رییس سازمان 
آموزش و پرورش استان استثنائی داشته که 

درادامه آن را می خوانید: 
اداره آموزش و پرورش اســتثنائی  رییس 
آموزش  اســتان خراســان رضوی گفت: 
مجازی برای کودکان اســتثنائی در دوران 
کرونا و تعطیلی مدارس بیشــتر والد محور 

است.
به گزارش صبح امروز، مهدی قاســمی پور 
در خصــوص وضعیت آمــوزش کودکان 
اســتثنائی در شــرایط کرونایی افزود: 50 
درصــد دانش آموزان اســتثنایی هوشــبر 
معمولی بوده و جزو آسیب دیدگان بینایی 
و شنوایی و دیگر موارد محسوب می شوند 
و برای آموزش مجازی باید از نرم افزارهای 

خاص گروه خود استفاده کنند.

عدم دسترسی شبکه های داخلی به 
نرم افزارهای خاص این گروه 

وی تصریح کرد: برخی از فضاهای مجازی 
به این امکانات دسترســی داشــته این در 
اجتماعی  که شــبکه های  بــوده  صورتی 
داخلی توانایی اســتفاده از این ظرفیت ها 

را ندارند.
قاســمی پور بیان کرد: آمــوزش در این 
مــدارس به دلیــل نیازهای ویــژه ای که 
دانش آمــوزان اســتثنایی دارنــد با دیگر 
مدارس عادی متفاوت اســت،  به عنوان 
مثــال یک فایل صوتی بــرای دانش آموز 
ناشــنوا کاربــردی ندارد. فایل آموزشــی 
بــرای این دانش آموز بایــد تصویری و به 
همراه زیرنویس و زبان اشــاره باشد. برای 
دانش آمــوزان نابینا نیز بایــد از نرم افزای 
مانند تاچ بک استفاده نمایند. در حال حاضر 
در شبکه شــاد امکان بارگذاری فایل های 
تصویری سنگین وجود ندارد و مشکلاتی 
از این قبیل برای دانش آموزان اســتثنایی 

ایجاد کرده است.  
مشارکت ۷۰ درصدی دانش آموزان در 

پایگاه های آموزش مجازی استان
وی افــزود: در حال حاضر هشــت هزار و 
3۶2 دانش آموز در مدارس اســتثنایی و ۹ 
هــزار 58۴ دانش آموز در طــرح تلفیقی و 
فراگیر در مدارس عادی مشــغول تحصیل 
هســتند. تاکنون 1۴5۹ کانال ارتباطی در 
فضای مجازی با بیش از پنج هزار و 331 
ساعت آموزشــی برای تمامی هفت گروه 
دانش آموزان  و  اســتثنایی  دانش آمــوزان 
تلفیقی در سراسر استان فراهم شده است. 
حدود ۷0 درصد دانش آموزان توانســته اند 

از سیستم آموزش مجازی استفاده نمایند.
قاسمی پور با اشاره به پیگیری  وزارت خانه 
و ســازمان جهت  حل مشکلات اموزشی 

کــودکان اســتثنائی در فضــای مجازی 
توضیح داد: در گروه ناشنوایان دوره ابتدایی 
مدارس استثنائی یک طرح آموزشی به نام 
ATV داریم که این طرح کاملا والد محور 
بــوده و بدین صورت که یکــی از والدین 
حتی در شــرایط عادی آموزش از ابتدای 
صبح با فرزند خود در کلاس های آموزشی 
شرکت کرده و تا پایان ساعت تعطیلی در 
مدرسه حضور داشته و آموزش های لازم را 

از معلم فرامی گیرد.
آزمون آنلاین

وی ابراز کرد: این یک طرح در راســتای 
آموزش والد محور بوده تــا با اجرای این 
طرح هم نظام آموزشی و هم خانواده شاهد 
دانش آموز  آموزش  و  تحصیلی  پیشــرفت 
باشــیم و یکی دیگر از برنامه های در حال 
احداث سازمان، تقویت پایگاه های آموزش 
مجازی و آنلاین در سطح استان بوده چرا 
که بسیاری از خانواده ها نیز امکان استفاده 

از آموزش آنلاین را دارند.
این سازمان با صرف هزینه  سایت هایی را 
طراحــی و ایجاد کرده که علاوه بر حضور 
دانش امــوز در این فضا امــکان دریافت 

بازخوردها نیز فراهم شده است.
قاسمی پور تبیین کرد: مدرسه توان خواهان 
جســمی-حرکتی در بلوار کاوه مشــهد در 
ناحیــه ۷، در رقابت بــا دانش اموزان عادی 
موفق به کســب رتبــه اول کشــوری در 
میان دانش آموزان عادی و اســتثنایی شــد 
و این نشــان دهنده ظرفیت های بالای این 
دانش آموزان اســت و امکان آزمون آنلاین 
برای این دسته از دانش آموزان نیز مهیا بوده 
و مــا نیز از این ظرفیت اســتفاده می کنیم.

رییس آموزش وپرورش اســتثنایی خراسان 
رضــوی در ادامه تصریح کرد: به دلیل وجود 
برخی مشکلات ســخت افزاری و بضاعت 
اندک برخــی از خانواده ها چــه در مناطق 
برخوردار شــهر و چه در مناطــق محروم، 
عــده ای از دانش اموزان نتوانســته اند که از 
خدمات آموزشــی بهره ببرنــد. در مدارس 
شهرســتان های مشــهد، قوچان، سبزوار و 
گناباد پویشــی راه اندازی شده و با استفاده از 
رانندگان سرویس مدارس، محتواهایی که در 
قالب پیک و یا مجله تهیه شــده است را به 
درب منزل این دسته از دانش آموزان ارسال 

می کنیم.
گروه اوتیسم و کرونا 

قاسمی پور یادآور شــد: برای دانش آموزان 
اوتیسم، پیش دبستانی های ناشنوا و کم توان 
ذهنی که نمیتوانند از طرح آموزش مجازی 
اســتفاده کنند، طرح دســت یاران تدریس 
راه اندازی شده اســت. این فرایند در ابتدا 
برای دانش آموزان اوتیسم اجرایی شد. در 
پایگاه  آموزش مجازی یک نفر از اعضای 
خانواده به عنوان دستیار معلم معرفی شده 
و یک سری آموزش به او ارائه می شود تا به 
دانش آموز منتقل کند. تا کنون فعالیت های 
ورزشی، توان بخشی، مشاوره ای و پرورشی 
بــرای دانش آموزان اوتیســم در این طرح 
جواب داده اســت. در حال حاضر بیشترین 
آســیب به دانش آموزان گروه اوتیسم وارد 
شده است. این دانش آموزان از جمع فراری 
هســتند و فقط در کلاس درس به طریقی 

می توانند ارتباط برقرار کنند.
سامانه محدود شاد 

وی در خصوص ســایر مشــکلات سامانه 

شــاد برای دانش آمــوزان اســتثنایی بیان 
کرد: در ســامانه شــاد بــرای فعالیت های 
توان بخشــی امکاناتی فراهم نشــده است. 
دوره  حرفــه ای  دروس  از  ســری  یــک 
متوســطه را به خوبی پشــتیبانی نمی کند. 
کلاس بندی های به شــکل عادی صورت 
نمی گیرد. یکی از مشــکلات برنامه شاد در 
برگزاری کلاس های چند پایه اســت. اکثر 
کلاس های مدارس استثنایی چند پایه است 
و ســامانه شــاد این کلاس ها را نمی تواند 
ساماندهی کند. همچنین به دلیل فقر مالی 
برخی خانواده ها گزارش هایی می رســد که 
دانش آمــوزان و خانواده هــا دیگر خجالت 
می کشند برای استفاده از کانال های آموزش 
مجازی به همسایه و یا آشنایان خود مراجعه 
کنند. اســتفاده از برنامه شاد برای کسانی 
که مشــکلات زیادی در ایــن قبیل دارند 
فقط برای مدت محــدود جواب گو خواهد 
بود. اگر آموزش مجازی طولانی شــود باید 
فقر مالــی خیلی از خانواده ها در نظر گرفته 
شــود.  رییس آموزش وپرورش اســتثنایی 
خراسان رضوی در خصوص نحوه برگزاری 
امتحانات این دسته از مدارس گفت: در این 
خصوص از سیستم آموزش وپرورش تبعیت 
کرده و مدارس استثنایی مانند هنرستان ها 
امتحانات نهایی ندارند و شــرایط برگزاری 
امتحانــات حضوری هم فراهم نمی شــود، 
اما بایــد آمادگی برگــزاری امتحانات پایه 
نهم با یــک برنامه ریزی مدون را داشــته 
باشــیم. دانش آموزان تلفیقی که در مدارس 
عادی تحصیل می کنند نیز امتحانات شــان 
با رعایت فاصلــه اجتماعی و رعایت نکات 

بهداشتی برگزار می شود .

همزمانی کرونا و آنفولانزا در پاییز

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با بیان اینکه به دلیل همزمانی آنفولانزا و 
کرونا، پاییز سختی را در پیش خواهیم داشت، گفت: امسال به حدود 10 میلیون دوز 

واکسن آنفولانزا برای گروه های پرخطر نیاز داریم.
بهروز بنیادی با اشــاره به روش های جلوگیری از تبعات همزمانی بیماری آنفولانزا 
و کرونا در فصل پاییز گفت: به دلیل همزمانی آنفولانزا و کرونا، پاییز ســختی را در 
پیش خواهیم داشــت. از این روباید فرصت را غنیمت شمرده و برای روزهای سخت 

آماده شویم.
نماینده مردم کاشمر و بردسکن در مجلس دهم با بیان اینکه یکسان بودن روش های 
پیشــگیری از ابتلا به کرونا و آنفولانزا، ایجاد تدابیر بهداشــتی را راحت تر می کند، 
افزود: علی رغم اینکه کودکان کمتر مبتلا به کرونا می شــوند، آنفولانزا بیشــترین 
درگیری را در میان کودکان و جوانان دارد. بنابراین مشــترک بودن بیمارستان هایی 
که این بیماران را پذیرش می کنند، ریســک انتقال بیماری و آلودگی را افزایش می 
دهد. از این جهت حتما باید بیمارســتان های مجزایــی برای این بیماری ها در نظر 

گرفته شود.
بنیادی با اشــاره به ضرورت تشخیص سریع بیماری هنگام شیوع هم زمان کرونا و 
آنفولانزا ، عنوان کرد: باید تلاش کنیم نوع بیماری افراد را در کوتاه ترین زمان پس 
از مراجعه به بیمارســتان تشــخیص دهیم، چرا که هر کدام مسیر و روش مجزایی 

برای معالجه دارند.
ضرورت تجهیز و توسعه  آزمایشگاه ها تخصصی تشخیص بیماری کرونا قبل از پاییز

این نماینده مردم در مجلس دهم تصریح کرد:با توجه به این که تشــخیص زودرس 
بیماری کرونا در درمان و کنترل آن نقش مهمی دارد، تجهیز و توســعه آزمایشگاه ها 
تخصصی تشخیص بیماری کرونا ضروری است، تاخیر در تشخیص بیماری در فصل 
همزمانی کرونا و آنفولانزا ، عواقب سختی را برای بیمارستان ها و بیماران به همراه 

خواهد داشت.
مدیریت توزیع واکسن  آنفولانزا باید در اختیار سازمان غذا و دارو قرار بگیرد

بنیادی ضمن تاکید بر ضرورت تامین واکســن آنفولانزا برای فصل پاییز، اظهار کرد: 
در ســال های گذشــته نزدیک به 2 میلیون دوز واکســن آنفولانزا وارد و در اختیار 
داروخانه ها قرار داده شــد. اما امسال مدیریت توزیع واکسن ها باید در اختیار سازمان 
غذا و دارو قرار بگیرد و از طریق معاونت بهداشــت وزارت بهداشــت در اختیار گروه 

های هدف قرار بگیرد.
وی ادامه داد: پرســنل بهداشــت و درمان، کودکان به ویژه کودکان زیر 3 ســال، 
ســالمندان بالای 55 ســال، مادران باردار، بیماران قلبــی و دیابتی جزو گروه های 

پرخطر بوده و واکسن آنفولانزا باید در اختیارشان قرار بگیرد.
امسال به حدود 1۰ میلیون دوز واکسن آنفولانزا نیاز داریم

عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای اســلامی در پایان با بیان اینکه 
امســال به حدود 10 میلیون دوز واکسن آنفولانزا نیاز داریم، گفت: تدابیر لازم برای 
تهیه واکســن ها از هم اکنون اندیشیده شده و مســئولان مربوطه در حال تامین و 

خرید هستند. امیدواریم با اجرای این تدابیر پاییز را با کمترین آسیب سپری کنیم.

 نیروی انتظامی، انقلابی ،جهادی 
و ولایی است 

رئیس ســازمان عقیدتی سیاســی ناجا ،نیروی انتظامی را انقلابی ، جهادی و ولایی 
دانســت که به فرمان رهبر معظم انقلاب اســلامی در رزمایش مواسات و همدلی و 

کمک مومنانه به نیازمندان لبیک گفته است. 
به گزارش صبح امروز،حجت الاســلام و المسلمین »سیدعلیرضا ادیانی«صبح امروز 
با حضور در رزمایش مواســات و همدلی و کمک مومنانه به نیازمندان  که در پلیس 
خراســان رضوی برگزار شــد گفت:نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در همه 
صحنه ها و میدان های عمل فداکارانه و مجاهدانه حضور دارد و این نیروی مخلص 
، یک نیروی انقلابی و جهادی و ولایی اســت که حضور ارزشــمند و موثری در راه 

انجام ماموریت ها و تکالیف گسترده خود دارد. 
رئیس سازمان عقیدتی سیاســی نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران افزود:این 
نیــروی خدمتگزار به فرمان ولی امــر و رهبر معظم انقلاب اســلامی در رزمایش 
مواســات و همدلی و کمک مومنانه به نیازمندان ، با ایثار و اخلاص وارد عمل شده 
است و تا روز دوشنبه این هفته 20 هزار بسته  به ارزش هر بسته 500هزار تومان با 
مساعدت کارکنان انتظامی در سراسر کشور آماده و توزیع شده و امروز نیز در مشهد 
مقدس شاهد هستیم پلیس خراسان رضوی در مرحله سوم کمک های خود بیش از 

۷00  بسته مواد غدایی را برای نیازمندان  آماده توزیع کرده اند. 
رئیس ســازمان عقیدتی سیاسی ناجا با اشــاره به این مطلب که انشاا... تا پایان ماه 
مبارک رمضان 50 هزار بسته از کمک های کارکنان ناجا را بین خانواده های نیازمند 
توزیع کنیم گفت:از تمامی کارکنان تلاشــگر و خدوم و زحمتکش نیروی انتطامی در 
سراسر کشــور که در کنار ماموریت های  متنوع خود برای برقراری نظم و امنیت و 
همچنین اجرای محدودیت های اجتماعی خوش درخشــیدند با اختصاص بخشی از 
حقوق ماهیانه خود در این طرح همدلی  مشارکت دارند تقدیر و تشکر داشته باشم. 
حجت الاسلام ادیانی گفت:رزمایش مواسات و همدلی و کمک مومنانه به نیازمندان 
در نیروی انتظامی ادامه دارد و امیدواریم این عمل صالح که انفاق سرچشــمه گرفته 

از ایمان است با قوت ادامه می یابد. 
در ابتدای این رزمایش ، فرمانده ارشــد انتظامی استان خراسان رضوی نیز ازآمادگی 
پلیس خراســان رضوی بــرای لبیک به فرمــان ولی امر و مقتــدای مان حضرت 
امام خامنــه ای )مدظله العالی(خبر داد و گفت:امروز ایــن کمک مومنانه و همدلی 
و مشــارکت کارکنان خدوم و زحمتکش انتظامی اســتان خراسان رضوی به یادبود 
شهدای خدمت،درگدشــتگان ویروس کرونا و به شکرانه شفای بیماران و همچنین 
به برکت لطف شهدای عزیز این مرزو بوم برای چندمین مرحله اجرا می شود و این 

طرح همچتان در دستور کار فرماندهی انتظامی خراسان رضوی است. 
ســردار تقوی از همرزمان خود در پلیس خراســان رضوی برای مشارکت داوطلبانه 
و ایثارگرانــه در این رزمایش معنوی  و احســاس مســئولیت و تعهــد برای انجام 
وظایــف جهــادی و انقلابی خــود در برقــراری و تامین نظم و امنیت شایســته و 
 بایســته زائران و مجاوران بارگاه ملکوتی ثامن الحجج آقا علی ابن موسی الرضا)ع( 

تشکر کرد.

خبر

خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
از  گفــت:  رضوی  خراســان 
ابتدای شیوع ویروس کرونا تا 
کنون 23 هزار و ۴۷2 بســته 
موقوفات،  از  غذایــی  مــواد 
نــذورات مردمــی و کمــک  
خیران تهیه و میان نیازمندان 

توزیع شده است.
به گزارش صبح امروز، حجت 
الاسلام و المســملین محمد 
احمدزاده گفت: در پاســخ به 
نــدای رهبر معظــم انقلاب، 
با  همدلی  ضیافــت  رزمایش 
هدف کمــک به خانواده های 
آســیب دیده از شیوع ویروس 

کرونا آغاز شد و همچنان ادامه دارد.
حجت الاســلام و المســلمین احمدزاده با بیان اینکه از ابتدای شــیوع ویروس کرونا تا اول ماه مبارک 
رمضان ۶۴۷2 بســته موادغذایی و از یکم تا 18 ماه مبارک رمضان، 1۷ هزار بســته مواد غذایی میان 
نیازمندان و جامعه هدف توزیع شده است که در مجموع از ابتدای شیوع ویروس کرونا تا کنون 23 هزار 

و ۴۷2 بسته مواد غذایی در بین جامعه هدف توزیع شده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراســان رضوی افزود: تعدادی پک بهداشــتی ، ماســک و محصولات 
بهداشــتی از ابتدای شــیوع ویروس کرونا در بین عموم مردم توزیع شد که ارزش ریالی آن 3 میلیارد و 

300 میلیون ریال برآورد می شود.
وی با بیان اینکه اطلاعات مربوط به خانواده های نیازمند نیز توسط ائمه جماعت مساجد جمع آوری و در 
سامانه سخا ثبت شده است؛ گفت: با هماهنگی های صورت گرفته با دیگر دستگاه های حمایتی، تلاش 

بر آن بوده تا تمامی اقشار آسیب پذیر و محروم از این بسته های حمایتی برخوردار شوند. 
حجت الاسلام و المسلمین احمدزاده تاکید کرد: بسته ها با رعایت حفظ کرامت افراد، درب منزل به آن 

ها تحویل داده می شود و نیازی برای مراجعه حضوری برای دریافت بسته ها نیست. 
وی افزود: در اجرای این طرح حدود 100 بقعه متبرکه در استان به صورت محوری عمل می کنند و در 

مجموع تمام 30۴ بقعه متبرکه استان در اجرای این طرح مشارکت دارند. 
مدیرکل اوقاف و امور خیریه خراســان رضوی در ادامه به برنامه های اوقاف در بقاع متبرکه به مناسبت 
ماه مبارک رمضان اشاره کرد و افزود: این برنامه ها در طرح ضیافت الهی در دو بخش خدمات فرهنگی 

و خدمات رفاهی اجرا می شود.
وی تصریح کرد: در زمینه خدمات فرهنگی 11 بقعه شاخص کشوری و 2۴ بقعه شاخص استانی با ایجاد 
بســتر هایی در فضای مجازی، فعالیت های خود را عرضه و اطلاع رســانی و امکان زیارت مجازی را 

برای مخاطبین فراهم می کنند.

پرورش  و  آمــوزش  مدیرکل 
گفــت:  رضــوی  خراســان 
هشــتگانه  پروتکل هــای 
با  استان  مدارس  بازگشــایی 
معلمان  سلامت  تامین  هدف 
و دانش آمــوزان بــه مدارس 

اعلام شد. 
روز  خدابنــده  قاســمعلی 
پنجشــنبه در گفــت و گو با 
خبرنــگار ایرنــا افــزود: این 
بــرای حضــور  پروتکل هــا 
و  دانش آمــوزان  داوطلبانــه 
معلمان در مدارس از روز شنبه 
2۷ اردیبهشت  ماه همزمان با 

بازگشایی مدارس قابل اجراست.
وی ادامه داد: مدیران مدارس از حضور همکاران و دانش آموزان دارای بیماری های زمینه ای، اضافه وزن 

شدید و نقص ایمنی بدن و همچنین مادران باردار ممانعت به عمل آورند. 
مدیــرکل آموزش و پرورش خراســان رضوی گفت: همچنین با توجه به اختصاص ســرانه بهداشــتی 
به مدارس، ضدعفونی کلاس هایی که قرار اســت میزبان دانش آموزان باشــد بایــد با جدیت و مطابق 

دستورالعمل انجام شود.
وی افزود: آرایش کلاس های درس باید با رعایت فاصله گذاری اجتماعی انجام شود ضمن اینکه مدیران 
می تواننــد زمینه برگزاری کلاس های درس را در فضای باز یا وســیع تر مانند صحن حیاط یا نمازخانه 

مدرسه فراهم کنند. 
خدابنده ادامه داد: برگزاری تمامی کلاس های درس تربیت بدنی، مراسم صبحگاه، جلسات یا کلاس های 

فوق برنامه در این ایام ممنوع است. 
وی جلوگیری از حضور اولیای دانش آموزان در داخل مدارس را از دیگر موارد این دستورالعمل اعلام کرد.

مدیرکل آموزش و پرورش خراسان رضوی گفت: رفت و آمد دانش آموزان داوطلب حضور در مدارس به 
عهده والدین آنها خواهد بود. 

وی افزود: همچنین باید حتی الامکان یکی از عوامل مدرسه در بدو ورود دانش آموزان توضیحات لازم را 
در خصوص رعایت موارد بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی به آنها گوشزد کرده و از تجمع دانش آموزان 

بدون رعایت فاصله گذاری جلوگیری نماید. 
خدابنده ادامه داد: تمامی کارکنان اجرایی و معلمان مدرسه باید از دستکش و ماسک استفاده کنند.

طبق اعلام وزارت آموزش و پرورش مدارس از روز 2۷ اردیبهشــت  ماه جاری فقط با هدف رفع اشکال 
برای دانش آموزان بازگشایی می شود.

خراســان رضوی هم اکنون دارای بیش از یک میلیون و 300 هزار دانش آموز اســت که حدود ۹ درصد 
جمعیت دانش آموزی کشور را تشکیل می دهد. ونا
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  آمــوزش در این مدارس 
به دلیــل نیازهای ویژه ای 
که دانش آموزان استثنایی 
دارند با دیگر مدارس عادی 
متفاوت اســت،  به عنوان 
مثال یک فایل صوتی برای 
دانش آموز ناشنوا کاربردی 
نداردو فایل آموزشی برای 
این دانش آموز باید تصویری 
و بــه همــراه زیرنویس و 
زبان اشــاره باشد و برای 
دانش آموزان نابینا نیز باید 
از نرم افــزای مانند تاچ بک 

استفاده نمایند 
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پویش
 فلسطین آزاد

پوســتر و تیزر پویش »فلســطین آزاد« که به منظور پاسداشت مبارزات و 
شــهادت مردم فلسطین از ســوی هنرمندان آغاز به کار کرده است، منتشر 
شــد.به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی سپهر ســوره هنر، پویش 
»فلســطین آزاد« به منظور پاسداشت سال ها مبارزه و شهادت مردم مظلوم 
فلسطین برای رهایی قدس شریف از چنگ اسرائیل غاصب به همت جمعی 
از شاعران و نویسندگان راه اندازی شده است.شاعران و نویسندگان می توانند 

تا جمعه) دوم خرداد ماه(، روز قدس، شــعرها و متن های ادبی خود را با درج 
هشتگ #فلســطین_آزاد در صفحه های اینستاگرام خود منتشر کرده و در 
این پویش شــرکت کنند.هدف از تشکیل این پویش، ترمیم زخم  قلب های 
آزادگان جهان و تلاش برای رهایی قدس شــریف از چنگ اسرائیل غاصب 
عنوان شــده است. این پویش از ســوی هنرمندان مرکز آفرینش های ادبی 

حوزه هنری و موسسه سپهر سوره هنر راه اندازی شده و حمایت می شود.

کتاب های قدر
مروری بر کتاب هایی که در شب قدرنوشته شدند

علی اکبر سبزیان / مدیرکل نهاد کتابخانه های عمومی استان خراسان 
رضوی

1- قدر، معانی متعــددی همچون قدرت، 
تقدیر و اندازه گیری، تنگ گرفتن، مساوی 
بودن یک چیز با چیز دیگر بدون کم و زیاد 
دارد اما در  اینکه چه شــبی از شــب های 
مــاه رمضان، شــب قدر اســت اختلاف 
دیــدگاه وجود دارد. آنچه موافق با ســنت 
پیامبر گرامی اسلام)ص( و روایات امامان 
معصوم)ع( اســت، اینکه شب قدر در دهه 
آخر ماه رمضان قرار دارد و طبق نقل، یکی 

از شــب های نوزدهم، بیست و یکم، و بیست و سوم است و در بین این سه شب نیز 
شب بیست و سوم احتمالش بیشتر است. چنانکه امام صادق)ع( فرمود: شب نوزدهم 
شب تقدیر است و شب بیست و یکم شب بستن و تعین و احِکام است و شب بیست 

و سوم شب حتمی شدن و امضای آن است.
در مورد فضایل شــب قدر باید گفت که شــب نازل شدن دفعی و یک جای قرآن در 
بیت المعمور اســت که به طور تدریجی طی 23 ســال بر قلب نازنین پیامبر گرامی 
اسلام)ص(نازل شده است. همچنین عبادت و کارهای نیک، در شب قدر، بهتر است 
از عبادت و کاهای نیک در هزار ماه که دارای شــب قدر نباشد. از فضائل دیگر شب 
قدر آنکه این شب، شــب نزول و پایین آمدن فرشتگان خداوند خصوصاً بزرگ ترین 
فرشته خداوند، به زمین اســت و این شب ، شب تقدیر و سرنوشت یک سال انسان 
اســت. خدای تعالی در آن شــب حوادث یک سال یعنی از آن شب تا شب قدر سال 
آینده را تقدیر می کند، زندگی، مرگ، رزق، سعادت، شقاوت و چیزهایی دیگر از این 
قبیل را مقدر می  ســازد که فرشتگان به امر پروردگار، آن را انجام می دهند. در این 
شب، درهای جهنم بسته می شود و درهای بهشت، گشوده می شود و شیطان در این 
شــب بیرون نمی آید تا صبح آن طلوع کند و درهای آسمان و رحمت الاهی بر روی 

بندگانش گشوده می شود و شب قبولی اعمال است.
2-اسلام عزیز تنها دینی است که معجزه اش )کتاب( بزرگی به نام قرآن کریم است.

شــکی نیســت نزول کتاب  قرآن حکیم تاکید براهمیت دین مبین اسلام بر کتاب و 
خواندن است چرا که در نخستین آیه ای که نازل گردید به پیامبر فرمان خواندن می 
دهد.) اقرا باســم ربک الذی خلق(ودر ادامه خداوند از میان نعمت های بی شمارش 

فقط به دو نعمت اشاره کرده است :آفرینش و آموزش
-خلق الانسان)آفرینش انسان(

-علم بالقلم)انسان را با قلم آموخت(
3-شــاید دغدغه مهم همه ما این باشد این شب ها ی عزیز که سرنوشت یک ساله 

انسان در آن مقدر می شود چگونه بگذرانیم؟.
مخصوصا که احیا و شــب زنده داری در این شــب ها از مستحبات است. تا به صبح 

چه کنیم و چه بگوییم؟
.بزرگان ما چه می کردند؟

 سیره عالمان دین ما در این شب ها چه بوده؟
آیا باید فقط دعا خواند و نماز و قرآن؟کار دیگری هم می شود کرد؟

صرف نظر از اعمال وارده در این شــب های با عظمت و نورانی جالب اســت بدانیم 
برخی از عالمان برجسته دین ما در شب قدر مشغول علم بودند و کتاب می نوشتند.

اشــتباه نکنیدهیچ منافاتی میان علم و عبادت نیســت.چه بسا همان عالمانی که در 
شــب قدر به تالیف اشتغال داشتند وکتابت می کردند بخشی از شب را نیز به عبادت 

و دعا اختصاص می دادند.
سخن  کوتاه اینکه عالمان دین ما در بهترین و برترین شب سال که مقدرات یکسال 
آینده عمر انسان رقم می خورد،علاوه بر عبادت و قرائت قرآنو تفکر،دستی به کتابت 
هم داشــتند .از آســمان نور معرفت گرفته و زمینیان را  با کتاب ها و نوشته جاتشان 

نورانی می کردند.
هرچند عالمان بســیاری در تاریخ بودند که درشــب قدر کتاب نوشتند و تاریخ آن ها 
را  ثبت نکرد اما در خاتمه به کتابهایی اشــاره می کنیم که نویســندگان آن ها در 
پایان کتاب هایشــان تاکید کردند که در شــب 1۹یا 21یا23ماه مبارک رمضان به 

اتمام رسانده اند :
1-کشف الغمه فی معرفه الصحابه از بهاءالدین اربلی شب 21رمضان۶8۷

2-جام جم ازرکن الدین اوحدی مراغی شب قدر ۷32
3-تفسیر القطب الشاهی از محمد شاه قاضی یزدی شب قدر1021

۴-بحارالانوار ج22از علامه محمد باقر مجلسی شب 21رمان 108۴
5-جواهر الکلام فی شرح شرائع الاسلام از شیخ محمد حسن نجفی شب 23رمضان 

125۴
۶-عیون الوصول الی علم الاصول از محمد مهدی کلباسی اصفهانی شب قدر 125۶

۷-نفس الرحمان فی فضائل سلمان از میرزا حسین نوری شب 23رمضان 1283
8-تحفه الاحباب فی نوادر آثار الاصحاب از شیخ عباس قمی شب1۹رمضان1331

۹-الاحکام الشرعیه فی مواریث الجعفریه از محمد حسن بیک شب 23رمضان13۴۹
10-منتهی الآمال فی تواریخ النبی و الآل از شیخ عباس قمی شب 23رمضان1350
11-تصحیح کشف الاسرار و عده الابرار از علی اصغر حکمت شب 23رمضان1380
12-معجم رجال الحدیث وتفصیل طبقات الرواه از آیت الله ســید ابولقاســم خویی 

شب1۹رمضان138۹
13-تصحیح مانقه عبدالوهاب فی شــرح کلمات امیــر المومنین از میر جلال الدین 

حسینی ارموی شب23رمضان138۹
1۴-المیزان فی تفسیر القرآن از علامه طباطبایی شب 23رمضان13۹2

15-حدیث الافک آیت الله جعفر مرتضی عاملی شب 21رمضان۹۹ 13ه.ق
1۶-اصول الحدیث و احکامه فی علم الدرایه از آیت الله شــیخ جعفر ســبحانی شب 

21رمضان1۴11
1۷-تفسیر القرآن المجید المســتخرج من تراث الشیخ المفیدا از حجه الاسلام سید 

محمد علی ایازی شب قدر 1۴13
18-ترجمه قرآن از استاد بهاءالدین خرمشاهی شب 23رمضان1۴15

وحکایت کتابت عالمان و  بزرگان در شب های قدر همچنان باقی است…….

گفتگو با یکی از فعالین حوزه گویندگی و صداگذاری در مشهد؛

صداهای ماندگار
هنر دوبلاژ در ایران در مقایســه 
جهان،  کشــورهای  دیگــر  با 
در جایگاه ممتــازی قرار دارد. 
گویندگــی عالــی، ترجمه کم 
نقــص و شــناخت موقعیت کلی 
فیلــم از جمله دلائلی اســت که 
هنر دوبــلاژ را در ایــران به اوج 
رســانیده اســت. بر همین اساس، 
ایرانی  مانــدگار  صداهــای  تعداد 
بسیار زیاد است. از صدای منوچهر 
اسماعیلی با لقب مرد هزار صدای 
دوبله گرفته تا صدای ناصرطهماسب و ژاله کاظمی  و 
چنگیز جلیلوند، همه در اذهان ما ماندگار شــده اند و با 

این صداها بزرگ شده ایم و خو گرفته ایم.
بــه کار گرفتن نیروی متخصــص و صداهای خاص 
ماندگار از عوامل مهم انکار ناپذیر هنر دوبله هســتند. 
دوبله در مشــهد هم جایگاه خــود را دارد و اولین بار 
در ســال 138۶دوبله انیمیشن باشگاه میکی موس به 
عنوان اولین دوبله خارج از پایتخت در مشــهد انجام 
شــد. این انیمیشــن به مدیریت دوبلاژ محمدجعفر 
نجفی صداگذاری شــد و بدین ســان وی پدر دوبله 

مشهد لقب گرفت.
در حال حاضر پس از گذشت 13 سال و پس از گذران 
یــک دوره رکود دوبله در ایران، به مدد تلویزیون های 
پروتکل اینترنــت و شــبکه های وی او دی این هنر، 
جــان تازه ای در مشــهد یافته اســت و مجموعه ای 
بالغ بر 20باکس دوبله، مشــغول به فعالیت هســتند. 
در این میان یک فعالین هنری در مشــهدمقدس در 
کنار سایر رشــته های هنری، مجموعه ای از جوانان و 
علاقه مندان هنر دوبله را گردهم آورده است تا آثاری 
فاخر، فرهنگی و مطابق با ســلیقه روز به جامعه ایران 

اسلامی  تقدیم کنند.
 به تازگی فصل اول ســریال »ردا و خنجر« محصول 
201۹ دوبله شــد و فصــل دوم آن نیز در حال دوبله 
می باشد. این مجموعه به مدیریت دوبلاژ صالح جراح 
نجفی، دانشجوی مقطع دکترا رشته مدیریت فرهنگی، 
مدیر دوبلاژ و از گوینده قدیمی های این هنر در مشهد 
بوده که پس از اندوخته تجربه 12 ســاله در پایتخت، 
و بازگشــت به مشــهد مقدس و اشــتراک تجارب با 
گویندگان، بازیگران و صداپیشــگان مشــهدمقدس، 
فعالیت های موثری را در دســت بررسی و اقدام دارد. 

ساعاتی را به گفتگو با این هنرمند نشستیم.
از شرایط دوبله در مشهد بگویید؟

از سال 138۶ که دوبله در مشهد به همت محمدجعفر 
نجفــی آغار بــه کار کرد، فراز و نشــیب های زیادی 
را پشــت سر گذاشــت. آن زمان ها دوبله اساسا برای 
شــبکه نمایش خانگی یعنی دی وی دی  و ســی دی 
به کار گرفته می شــد. به مرور، تغییر بازار باعث شــد 
شــبکه های نمایش خانگی نقش کمرنگ تری داشته 
باشند و با رونق گرفتن شبکه های وی اودی مثل نماوا 
و لنز ایرانسل و به طور کل با شروع به کار شبکه های  
اینترنتی، این هنر نیز رونق جدیدی گرفت. من نیز به 
تبع شــرایط، اینکار را در کنار دیگر همکارانم مجددا 

آغاز کردم که در این زمینه حدود 50 نفر نیروی جوان 
با ما همکاری می کنند. در کنار تعطیلی اغلب مشاغل 
به جهت شــرایط کنونــی، کار دوبله به جهت فعالیت 
انفرادی با رعایت پروتکل های بهداشتی ادامه داشت. 
همچنین از همکارانمــان در دیگر فعالیت هایی چون 
رادیو و تئاتر که هنرهای مکمل صداگذاری هســتند، 
در زمان رکود فعالیت ها استفاده شد تا کارها نیز رنگ 

و بوی جدید و بهتری پیدا کنند.
کارهایی که در مشهد دوبله می شود تا چه اندازه می تواند در 

رقابت با کارهای سطح کشور باشد؟
رنگ و بوی یک ســری از کارها به گوش مردم آشنا 
اســت. یعنی حافظه شــنیداری آنهــا ایجاب می کند 
که کارهایــی را با همان صدایی که همیشــه دنبال 
می کردند، بشــنوند. هرچند درواقع مــا نیز به نوعی، 
بخشــی از همان صداها هســتیم و مردم گوششان 
به صدای من و همکارانم آشــنا اســت. اما نکته حائز 
اهمیت این اســت که با توجه به تولیدات روز افزون 
جهانی، سلیقه مخاطب به سمتی رفته است که دیگر 

تنها منتظر یک سری فیلم های خاص نیست.
در حال حاضر بیشــتر مردم به دیدن سریال گرایش 
پیدا کردند و آغاز به کار مجدد فعالیت دوبله در مشهد 
نیز با سریال ها شــروع شد. سریال های جدید، طبیعتا 
بازیگرهای جدید دارد و متعاقبا گوینده جدید می طلبد 
و غالبا مخاطب آن ها گروه سنی نوجوان و جوان تا رده 
۴0سال است. در این بین تعدد بازیگران جدید و تنوع 
صداها، نیاز ســفارش دهنده به صداهای جدید برای 
تکمیل سلیقه و ذائقه شــنیداری مخاطب را می طلبد 
که باعث می شــود این چرخه همواره نیاز به صداهای 

جدید داشته و زنده بماند.
صرفه  آن  در  فعالیت  و  می شود  محسوب  شغل  دوبلوری 

اقتصادی دارد؟
بــرای گوینده در شــهرهایی مثل تهــران که تعداد 
اســتودیو ها و کارها زیاد اســت، می تواند شــغل به 
حســاب آید و صرفه اقتصادی لازم را داشته باشد. اما 
در شــهری مثل مشــهد برای من و همکارانم که از 
قدیم کار می کردند، صرفا به عنوان شــغل نیســت و 
تنها کمک درآمدی برای گوینده اســت. به طور مثال 
در طول یک هفته یک فصل از یک ســریال را دوبله 
می کنیم و یک گوینده در این بازه، تنها چند بار برای 
ضبط حضور پیدا می کند و بســته به ســاعت حضور 
دریافتــی دارد. به طور کل در آمد این کار به شــکلی 

نیست که پاسخگوی هزینه های زندگی باشد.
طبیعتا افزایــش شــبکه های وی اودی و تلویزیونی، 
به زیاد شــدن کار دوبله می انجامــد و می تواند باعث 
رونق این حرفه در مشــهد نیز بشــود تا گوینده ها نیز 
بتوانند به ان به عنوان شــغل اول نگاه کنند. در حال 
حاضر فعالیت دوبله در زمینه مدیریت دوبلاژ و عوامل 
فنی پشــت صحنه توجیح اقتصادی دارد و مترجمین، 
صداپردازان و صداگذاران نیز در این چرخه بی نصیب 

نیستند.
جایگاه مشهد در سطح کشور کجاست و چه میزان از کارهای 

دوبله کشور، در مشهد انجام می شود؟
سهم بازار ما در کشور، تقریبا نزدیک ده درصد است. 
دلیل آن هم این است که مشــکل شناسایی گوینده 
داریــم. البته بــا وجود ارتباطات خوبی کــه با فعالین 
حوزه هنرهای دیگر مثل تئاتر و رادیو داریم، به زودی 

شــرایط بهبود پیدا می کند. کسانی که در کلاس های 
آنها شرکت می کنند و صداهای خاص داشته، معرفی 
می شــوند و بعد ازگذراندن یک ســری دوره ها، به ما 
ملحق شــده و کار می کنند. به طور یقین اگر مســیر 
شناسایی گوینده را سریع تر طی کنیم، می توانیم سهم 

بازار مشهد را در نمودار کشوری ارتقا دهیم.
صداگذاری  و  گویندگی  حوزه  فعالین  از  لازم  حمایت های 

صورت می پذیرد؟
اساسا دوبله و حتی همه هنرهای پشت صحنه سینما 
مثــل مثلا تدوین و...، هیچ حمایــت معنوی و مادی 
از هیچ  کجا ندارند و فعالیت در آنها تنها با عشــق و 
علاقه هنرمندان همان حوزه و حیطه ها انجام می شود. 
همه ما به جهت علاقه به بخشی از  هنرهای نمایشی 
جذب این فعالیت شــده ایم و ایــن کار را صرفا جهت 
اســتفاده و لذت مخاطب با به کارگیری استاندارهای 
لازم و متناســب بــا فرهنگ  ایرانی اســلامی انجام 
می دهیم تا اثری در خــور فرهنگ و نیاز ایرانی خلق 

کنیم.
و حرف آخر؟

مثل تمام هنرهای دیگر، حرف و حدیث ها و گلایه ها 
بسیار است و متاســفانه در مشهد برای گویندگی نیز 
شــرایط همین است. امیدوارم روزی مثل بقیه هنرها، 
همه با هم کار کنند و کمتر شاهد دو دستگی و شرایط 
و نکات اینچنینی باشــیم، چرا که شــهر ما پتانسیل 
زیادی دارد. همیشــه انجام کار گروهی به صرف حب 
و بغض های افراد مختلف ســخت اســت. امیدوارم با 
اصلاح شرایط و پیش فرض های افراد، بتوانیم باعث 

اعتلا و پیشرفت فرهنگ و هنر کشور شویم.

یادداشت

بزرگداشــت فردوســی، تکریم 
باورهای  و  ملــی  ارزش هــای 
میراث  وزیر  ایرانی هاست.  دینی 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی به مناسب 25 اردیبهشت 
روز پاسداشــت زبان فارســی و 
بزرگداشت فردوسی پیامی صادر 
کرد.به گــزارش روابط عمومی 
فرهنگــی،  میــراث  کل  اداره 
دســتی  صنایع  و  گردشــگری 
خراسان رضوی، پیام دکتر علی 
اصغر مونســان به این مناسبت 
به شرح زیر اســت: بزرگداشت 
حکیم فردوســی و پاسداشــت 
شاهنامه، تکریم ارزش های ملی 
و باورهای دینــی و مذهبی ما 
ابوالقاسم  حکیم  است.  ایرانی ها 
فردوســی با آفریدن اثر ماندگار 
شاهنامه، زبان فارسی، فرهنگ، 
تاریخ و اصالت اقــوام ایرانی را 

جاودانگی بخشید. بی تردید یکی از مهمترین ویژگی های فردوسی، زبانِ حماسی، دلنشین، غرور آفرین و 
نغز اوست، از این رو شاهنامه از آغاز تا امروز و حتی آینده های دور به یکی از نمادهای تاریخ و فرهنگ 
فارسی زبانان بدل و شــاهنامه خوانی بخشی از فرهنگ ایرانیان شده است.ما ایرانیان از دو منظر وامدار 
حکیم ابوالقاسم فردوسی هستیم. یکی توجه به میهن و دوم توجه به زبان و ادبیات فارسی که بزرگ ترین 
پیام شاهنامه برای ایرانیان است. شاهنامه روایت راستین نبرد حق و باطل است. نبرد نماینده روشنایی با 
تاریکی، نبرد کاوه و ضحاک، نبرد زلالی با تیرگی و نهایتا این نیروها و نمایندگان روشــنایی و زلالی اند 
که با پیشانی بلند و سرافراز از این جنگ همیشگی بیرون می آیند و این بیانگر جهان بینی و اندیشمندی 
فرزانه توس است.شاهنامه از سویی منشاء الهی دارد و از دیگر سو با فطرت انسان سازگار است. در جای 
جای شاهنامه فردوســی، مکارم اخلاق، که پیامبر اعظم)ص( به خاطر آن مبعوث گردیده، سفارش می 
شــود، از جمله وفای به عهد را ستوده و پیمان شکنی را امری نکوهیده می خواند.بدون شک ماندگاری 
دیرپای زبان فارســی مدیون شاعر بلند آوازه ایرانی است. فردوسی چنان زبان و ادب پارسی را معماری 
کرد که بنای ســاخته و پرداخته او ســال ها مصون از گزند، قامت افراشت و فرهنگ و ادب پارسی را به 
فراســوی مرزها و در سراسر جهان تسری داد.25 اردیبهشــت، روز پاسداشت زبان پارسی و بزرگداشت 
حکیم ابوالقاســم فردوســی را به همه هموطنان و دوســتداران فرهنگ، زبان و ادب پارسی تبریک و 
شــادباش می گوییم و بهرمندی هر چه افزونتر از گنجینه بزرگ شــاهنامه و میراث ارزشمند فردوسی را 

برای ایرانیان فرهنگ دوست آرزومندم.

کودکان  فکری  پرورش  کانون 
و نوجوانــان خراســان رضوی 
همزمان با ســالروز بزرگداشت 

فردوسی برگزار می کند.
اردیبهشــت ماه  با 25  همزمان 
بزرگداشت حکیم  ۹۹ ســالروز 
فراخوان  فردوســی،  ابوالقاسم 
مســابقه ادبی )خان هشتم( در 
فضای مجازی منتشر شد. این 
مسابقه ادبی برای گروه سنی ۹ 
تا 13 ســال، از 25 اردیبهشت 
ماه شــروع شــده و تــا آخر 

خردادماه ۹۹ ادامه می یابد.
ابراهیم زره ساز مدیر کل کانون 
استان ضمن اشــاره به اهمیت 
بازیابــی هویت دینــی، ملی و 
انقلابی در کودکان و نوجوانان 
ادبیات و متون  و نقش پررنگ 
کهن در دست یابی به این هدف 
شاخص های  عمده ترین  گفت: 
هویت ملی شــامل دین، زبان، 
تاریخ و اســاطیر مــورد توجه 
فردوســی بوده و در شــاهنامه 

بدان توجه شــده است . امیدواریم فعالیت های فرهنگی، هنری و ادبی کانون با بهره گیری از داستان های 
جذاب و آموزه های بی شمار شاهنامه بتواند راه را برای علاقمندی و آشناسازی بیشتر کودکان و نوجوانان 

با این گنجینه خرد، دانایی و اخلاق هموار کند.
شایان ذکر اســت در جریان این فراخوان، کانون استان فایل صوتی خوانش داستان هفت خان شاهنامه 
را که برای کودکان بازنویسی شده است، از طریق فضای مجازی در اختیار عموم قرار می دهد. کودکان 
و نوجوانان با شــنیدن هفت خان رستم، با استفاده از ذهن خلاق و توان ادبی خود داستان خان هشتم و 
اتفاقاتی که در آن خان برای رستم پیش می آید و گذر رستم از موانع را می نویسند و به دبیرخانه مسابقه 

ارسال می کنند.
مهلــت ارســال آثار تا پایان خردادمــاه ۹۹ و تاریخ اعــلام برگزیدگان 1۴ تیرماه همزمــان با روز قلم 
می باشــد. آثار منتخب در مجموعه ای گردآوری خواهد شــد و برگزیدگان نیز علاوه بر تقدیر و دریافت 
هدایــا، به عضویت بخش مکاتبه ای کانون در می آینــد و از طریق نامه و مکاتبه با مربیان، مهارت های 
 نوشــتن را می آموزند. نحوه ارسال آثار از طریق پیام رسان به شماره 0۹382۶۴0815 در فضای مجازی 

می باشد.
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مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی موتور سیکلت آپاچی مدل 138۹ به شماره پلاک 31۷5۹ – ۷۶۴ 
شماره موتور E۶KA205۹8۶1 شماره شاسی NE8180B8۹08012 به نام موسی ناروئی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

 برگ سبز خودرو ســواری پژو ۴05 تیپ 1800 دوگانه سوز مدل 13۹0 به شماره پلاک 
شاســی  شــماره   12۴۹01۹۶۹11 موتــور  32شــماره  ایــران    3۷ ن   ۷1۷
NAAM11CAXBK2۶۷۴83 مربوط به محمد حســین پور مفقــود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

کارت ، ســند ، برگ سبز و ســند کمپانی خودرو سواری سیستم پیکان تیپ 1۶00 مدل 
1380 به شماره پلاک 15۹ ل 81 ایران  32شماره موتور 1112802۹۶00 شماره شاسی 

80۴28201 مربوط به افسانه رمضانی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.



6
شنبه 27 اردیبهشت ماه 1399/   سال سوم  /   شماره 686

Vol.3.No.686  / May.16.2020

w w w . s o b h e - e m r o o z . i r
sobhe.emrooz.news@gmail.com

هر
 ش

در

معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
خراســان رضوی گفت: دفتر مطالعات آموزش گردشــگری وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی امکان تولید محتوا و اجرای دوره های 
آموزش مجازی گردشــگری )به صورت آفلاین و آنلاین( در بستر فضای 
مجازی به عنوان سامانه ای واحد و یکپارچه را فراهم کرده است.به گزارش 
صبح امروز یوســف بیدخوری با اعلام این خبر افزود:  »در این راستا همه 
فراگیران علاقه مند می توانند از طریق موسسات آموزش گردشگری استان 

نسبت به ثبت نام و دریافت اطلاعات لازم اقدام کنند.«
معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
خراسان رضوی یادآور شد: »استان خراسان رضوی با 11 موسسه آموزشی 
گردشــگری، همه دوره هــای کوتاه مدت گردشــگری را برگزار می کند، 
علاقه منــدان می توانند با مراجعه بــه ســایت اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی اســتان به آدرس Razavichto.ir فهرست 

موسسات مجاز و اطلاعات مورد نیاز خود را دریافت کنند.«

آغاز دوره های کوتاه 
مدت آموزش گردشگری 
به صورت مجازی در 
خراسان رضوی

رئیس کمیسیون شهرسازی شورا مطرح کرد: 

تعامل سازمان بازآفرینی و مشاوران 
طرح تفصیلی  

رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری 
شورای شــهر مشــهد گفت: ســازمان 
بازآفرینــی در تعامل با مشــاور و دفاتر 
تســهیلگری باید بدنبــال یافتن راه حل 
برون رفت از مســائل و مشکلات مناطق 
پیرامونی باشد و این تعامل میتواند موجب 

غنابخشی به طرح های تفصیلی شود.
محمدهادی مهدی نیا در حاشــیه نشست 
دفاتر توســعه محله حوزه شمال شــرق با 
مشــاور طرح تفصیلی طــرح و آمایش، 

اظهارکرد: تشکیل دفاتر تســهیل گری یا همان توسعه محله، ذیل سازمان بازآفرینی 
شهرداری مشهد یکی از تجربیات خوب در این دوره مدیریت شهری بوده که تاکنون 

2۷ دفتر نیز در محلات هدف مستقر شده  اند.
مهدی نیا با بیان اینکه تهیه ســند توسعه محله، براساس مصوبه شورای شهر مشهد، 
یکی از الزامات اصلی دفاتر تســهیلگری است، گفت: این اسناد باید ارتباط مستقیمی 
با طرح های تفصیلی داشته باشند و لذا جلسه امروز به منظور برقراری ارتباط معنادار 
بین دفاتر تســهیلگری، سازمان بازآفرینی و مهندســان مشاور تهیه کننده طرح های 

تفصیلی برگزار شد.
وی افزود: این جلســه با حضور مشاوری که بیشــترین تعداد دفاتر توسعه محله، 11 
دفتر، را در حوزه شمال شرق دارد، تشکیل شد تا باب گفتگو آنها با سازمان بازآفرینی 

باز شود و اثرگذاری متقابل بین این دو مجموعه شکل گیرد.
مهدی نیا همچنین خاطرنشــان کــرد: این تعامل بین دفاتر و ســازمان بازآفرینی و 
مشــاوران طرح تفصیلی، به غنای طرح می افزاید و از سوی دیگر از کارهای علمی و 

نظری مشاور هم که طی 12 سال گذشته انجام شده، میتوانند بهره بگیرند.
رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشــهد با بیان اینکه یکی از 
چالش های دفاتر تسهیلگری، تعیین تکلیف کاربری های اراضی بزرگ مقیاسی است 
که معمولا به کاربری های خدماتی مقیاس شهری اختصاص پیدا کرده است، گفت: 
این امر سبب شده هرگونه توافق مالکان اراضی بزرگ مقیاس با شهرداری غیرممکن 

شود و نتوان آنها را وارد جریان توسعه شهر کرد.
مهدی نیا خاطرنشــان کرد: از ســوی دیگر، کمبود کاربری های خدماتی در محلات 
هدف بازآفرینی کاملا محســوس بوده و کیفیت شهر را به شدت دچار مشکل کرده 

است.
وی در ادامه افزود: ســازمان بازآفرینی در جلسات خود با مشاور و دفاتر تسهیلگری 
باید بدنبال یافتن راه حل برون رفت از این مســائل و مشکلات باشد و خروجی آن را 
در راســتای تحقق پذیری و انعکاس افکار مردم و خواسته های به حق شهروندان به 
کار ببنــدد؛ از این طریق میتوان بخش زیادی از چالش های یک میلیون و 200 هزار 

شهروند ساکن در مناطق جامانده از توسعه شهر را برطرف کرد.
مهدی نیا با بیان اینکه طرح های شــهری ما در گذشــته بیشتر نگاه فانتزی داشته و 
کمیت گرا بوده اند، گفت: در این طرح ها، صرفا بدنبال تامین ســرانه جداول بوده اند و 

نگاهی برای حل مشکل مردم وجود نداشته است.
وی تصریح کرد: برخی پارک های منطقه ای گواه روشــنی بر همین مدعاســت که 
امروز به معضلی برای ســاکنان تبدیل شده چراکه نظارت اجتماعی بر این بوستانها 

وجود نداشته است.
رئیس کمیســیون شهرســازی و معماری شــورای شهر مشــهد در بخش پایانی 
صحبت های خود تاکید کرد: دفاتر تسهیلگری باید نیاز مردم را شناسایی کنند و آنها 

را به زبان شهرسازی به مشاور منتقل نمایند تا در طرح  ها اعمال شود.
مهدی نیا گفت: امیدواریم تا پایان ســال بتوانیم شــاهد یکپارچگی لازم بین اســناد 

توسعه محله و طرح های تفصیلی باشیم.

مشاوره و تشویق شهروندان به ساخت 
باغ بام در مشهد ضروری است

مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد بر تشویق شهروندان به 
ســاخت باغ بام ها در این شــهر تاکید کرد.به گزارش صبح امروز احمدرضا سلامی 
با بیان این خبر اظهار کرد: توســعه و توجه به باغ بام ها می تواند شــهرداری ها را در 
راستای توســعه کیفیت چشم اندازهای شهری، ارتقای کیفیت هوای شهر و کاهش 
حجم آلاینده ها، کاهش ســفرهای درون شهری و بهره گیری از مشارکت شهروندان 
در ایجاد فضاهای ســبز کمک کند.وی افزود: اســتفاده از فن آوری باغ بام در کلان 
شــهر مشهد جهت جبران محدودیت های موجود در توسعه افقی فضای سبز شهری 
با توجه به ارزش افزوده بالای زمین و کمبود عرصه به ویژه در بافت مرکزی شــهر 
و بــا توجه به میزان بالای آلاینده ها، به عنوان یک ضرورت محســوب می شــود.
مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای سبز شــهرداری مشهد جذب آلودگی های هوا 
توسط گیاهان،کاهش آلودگی های صوتی از طریق عایق بندی باغ بام ها، خنک شدن 
فضای ســاختمان، پاکسازی آب و هوای شــهر، جمع آوری آب باران وکاهش روان 
آب ها و توســعه تعاملات فرهنگی و اجتماعی شــهروندان با استفاده از فضای ایجاد 

شده در باغ بام را از مزایای گسترش باغ بام ها در سطح شهر دانست.
ســلامی با بیان این که یکی از علل اصلی عدم موفقیت رشــد گیاهان در باغ بام، 
فقدان نگهداری مناســب در طی چند سال اول است بیان کرد: آگاه نمودن مالکین 
از مســئولیت خود و ایجاد یک برنامه و طرح نگهــداری دقیق برای موفقیت مداوم 
باغ بام ضروری اســت.وی ایجاد انگیزه زیســت محیطی در ایجاد باغ بام را نیازمند 
فرهنگ ســازی دانست و اضافه کرد: باغ بام ها دارای بازدهی اجتماعی و اکولوژیکی 
هســتند که شهرها را برای زیست مساعد می سازد و موجب ارتقای کیفی در زندگی 
شهروندان می شــود.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری مشهد شهر 
مشــهد را در زمینه احداث باغ بام در ایران پیشــرو دانست و تصریح کرد: در آخرین 
جلسه شــورای محترم اسلامی شهر مشهد مصوب شد به شرط تأیید استحکام و به 
ازای هر مترمربع بام سبز مفید، 500 هزارتومان تسهیلات تعلق می گیرد و شهرداری 

می تواند هر سال به این مبلغ 15درصد اضافه کند.

توانمندی سازی یک گام در بازآفرینی

 آموزش ماهی گیری در حاشیه مشهد
توانمندسازی یک گام اساسی در 
عملیــات بازآفرینی در محلات 
هدف اســت که به گفته رئیس 
کمیســیون برنامــه و بودجــه 
شورای شهر مشهد یکی از عوامل 
موفقیــت دفاتر توســعه محله به 

شمار می رود.
به گــزارش صبــح امــروز بتول 
گندمی با بیــان این مطلب افزود: 
راه اندازی کســب وکارهای خرد و 
مشــاغل خانگی از عمــده عوامل 
توانمندســازی اقتصادی و اجتماعی ساکنان محلات 
کم برخوردار شــهری می باشد که توسط دفاتر توسعه 
محله در محلات هدف بازآفرینی در دســت پیگیری 

و اقدام است.
او با اشــاره به بازدیدش از کارگاه های تولیدی چرم و 
پوشــاک در مناطق کم برخوردار شهر که با همکاری 
بازآفرینی فضاهای شــهری  و مشــارکت ســازمان 
شهرداری، دفاتر توسعه محله و جهاد دانشگاهی مشهد 
در حال فعالیت هستند، تصریح کرد: عمده افرادی که 
در این کارگاه ها مشــغول به فعالیت هســتند از زنان 
سرپرســت خانواری اند که در محلات هدف بازآفرینی 

سکونت دارند.
شکل گیری زنجیره تولید تا فروش

گندمی توانمندسازی ساکنان محلات هدف بازآفرینی 
را یکی از عوامل به موفقیت رسیدن دفاتر توسعه محله 
بر شمرد و گفت: شورای اسلامی شهر مشهد در بودجه 
ســال ۹8 اعتباری را در قالب یــک تبصره برای این 
موضــوع اختصاص داد تا در نهایــت زنجیره کامل از 
تولید تا فروش شــکل بگیرد و در این راستا راه اندازی 
کسب وکار های خرد و مشاغل خانگی از عمده عوامل 
توانمندسازی اقتصادی و اجتماعی ساکنان محلات کم 
برخوردار شهری است که توســط دفاتر توسعه محله 
در محلات هدف بازآفرینی در دســت پیگیری و اقدام 

است.
آموزش و راه اندازی کسب و کار برای 88۰ نفر 

رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر مشهد 

با اشــاره به آمار و اطلاعات ارائه شده توسط سازمان 
بازآفرینی تصریح کرد: تاکنون 880 نفر از ساکنان این 
محــلات متقاضی آموزش و راه اندازی کســب و کار 
بوده اند که توسط دفاتر توسعه محله شناسایی شده اند 
و با همکاری جهاد دانشــگاهی مشهد برای  آن ها 50 
جلسه مشاوره کسب و کار و 1۹ کارگاه آموزشی برگزار 
شده است؛ پراکندگی این 880 نفر در 1۷ محله شهری 
مشــهد اســت که محلات خلج و عباس آباد بیشترین 

تعداد متقاضیان را داشته اند.
گندمی ادامــه داد: 200 نفر از این متقاضیان با اتصال 
به پیشران های اقتصادی و بازار، محصولات خود را به 
جهت پایداری در عرضه و فروش از این مســیر ارائه 
می دهند؛ طبق گزارشات ارائه شده، با برنامه ریزی های 
صورت گرفته توسط دفاتر تاکنون پنج نمایشگاه عرضه 
محصولات خانگی و نمایش ظرفیت های محلات نیز 
برگزار شده که با استقبال ساکنین نیز همراه بوده است.
وی در ادامه گفت: از این 200 نفری که مشغول به کار 
شــده اند، 80 نفر در حوزه پوشاک فعالیت می کنند، 20 
نفر از آن ها در حوزه دستبافته های داری و دستگاهی و 
100 نفر دیگر نیز در رسته تولیدات محصولات چرمی 
فعالیت دارنــد.در این بازدید همچنین دغدغه هایی نیز 
برای آینده کاری این زنان سرپرســت مطرح شده که 

نیازمند بررسی و پیگیری است. 
تضمین کیفی محصولات و بازار خرید کالاها، ثمره 

حمایت از مشاغل خرد و خانگی
هم چنین رئیس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و 
مشارکت های شورای شهر مشهد گفت: زنان سرپرست 
خانوار و تولیدکنندگان خانگی بواســطه طرح حمایت 
از مشــاغل خرد و خانگی، برای تولید کالاهای خاص 
مورد نیاز بازار توســط گروه های توســعه گر اقتصادی 
آمــوزش می ببنند و ســپس بــا بازار فــروش مرتبط 
می شوند؛ بازاری که تضمین شده و محصولات آن نیز 

با کیفیت تولید شده.
احمــد نوروزی با بیان اینکه یکی از مســائل مهم در 
بحث بازآفرینی، توانمندسازی اقتصادی و ایجاد اشتغال 
ساکنان محلات هدف است، اظهارکرد: شورای پنجم 
شــهر مشهد هم با اشراف بر اهمیت این موضوع و به 

منظور تحقق آن، نســبت به تشکیل کارگروه حمایت 
از مشــاغل خرد و خانگی ذیل کمیسیون اقتصادی و 

سرمایه گذاری و مشارکتها اقدام کرد.
وی افزود: پس از انجام کارهای کارشناســی مختلف، 
طرح ارائه شــده از سوی جهاد دانشــگاهی به منظور 
حمایت و پشتیبانی از کسب وکارهای خرد و کوچک در 

محلات هدف بازآفرینی پذیرفته شد.
نوروزی با تاکید بر اینکه حمایت مدیریت شــهری و 
شهرداری از این فعالیت ها به هیچ عنوان مادی نیست، 
گفت: زنان سرپرســت خانوار و تولیدکنندگان خانگی 
بواســطه این طرح، برای تولید یکســری از کالاهای 
خاص توســط گروه های توســعه گر اقتصادی آموزش 

می ببنند و سپس با بازار فروش مرتبط می شوند.
شکل گیری شبکه 

و  ســرمایه گذاری  اقتصــادی،  کمیســیون  رئیــس 
مشــارکت های شورای شهر مشــهد خاطرنشان کرد: 
صاحبان برند از طریق این مجموعه های تســهیلگر با 
کارگاه های خانگی خرد ارتباط پیدا می کنند و شــبکه 

اقتصادی ارزشمندی شکل می گیرد.
نــوروزی با بیان اینکه این فعالیت ها به خوشــه های 
مختلفی تقســیم شــده اند و ارتباط خوبی با صاحبان 
برند   اعم از پوشاک، چرم، بافته های داری و ... شکل 
گرفته اســت، گفت: این ارتباط موجب افزایش تقاضا 
برای محصولات و صنایع دســتی تولیدی توسط زنان 

سرپرست خانوار و کارگاه های خانگی می شود؛ در عین 
حال، آموزش ، تامین مواد اولیه مرغوب بدون پرداخت 
وجه اولیه و با قیمت مناسب و نظارت های حین تولید 
نیز موجب ارتقاء کیفیت محصولات ، قیمت مناسب و 

ایجاد بازاری تضمین شده می شود.
تبدیل تولید کننده جزء به مرکز آموزش و 

اشتغالزایی برای سرپرستان خانوار
وی با اشــاره به بازدید خود از کارگاه  تولید مصنوعات 
چرمی در یکی از مناطق کم برخوردار شــهر مشــهد، 
افزود: مجموعه ای که خود تولیدکننده جزء بوده، امروز 
با خرید دستگاه  و تجهیزات مورد نیاز جهت آموزش و 
تامین مواد اولیه برش خورده برای تولید نموده  و برای 
تعداد زیادی از سرپرستان خانوار  تولید شغل خانگی با 

بازار خرید تضمینی برای آنان نموده است.
نوروزی خاطرنشــان کرد: در کنار این ساختار، تعدادی 
از تامین کنندگان ابــزار و یراق آلات مصنوعات چرمی 
هم یکدیگر مشارکت و با ایجاد یک مرکز،   مواد اولیه 

مورد نیاز آنان را تامین می کنند.
وی یادآور شــد: این اقدام آنان نــه تنها یک فعالیت 
اقتصادی بلکه یک حرکت انســان دوستانه و در خور 
تقدیر و ســتایش اســت، به نظرم کار این دو گروه از 
کار خیریه ها ارزشــمندتر است چون خیریه ها ماهی 
میدهند ولی ایــن گروه قلاب  و آموزش ماهی گیری 

میدهند.

خبر

اینترنتــی، گفت: در این طرح با ارائه فعال ســازی چتــر اینترنتی رایگان در 
محوطه خارج از ســالن و پشــتیبانی این شبکه مســافران را  به خرید بلیت 
اینترنتی تشویق می نمایند. به گزارش صبح امروز محسن شریعتی با بیان این 
مطلب، اظهار کرد: برای بحث فروشــی بلیت الکترونیکی در پایانه ها موضوع 

ارائه خدمات اینترنتی رایگان برای مبحث فرهنگ  سازی لحاظ شده است.
وی افزود: در حال حاضر زیرســاخت های لازم در پایانه های مسافربری برای 
خرید بلیت الکترونیکی در تمامی جهات برای مسافرین راه اندازی شده است.

مدیرعامل سازمان پایانه های مســافربری شهرداری مشهد بیان کرد: در این 
طرح با ارائه فعال ســازی چتر اینترنتی رایگان در محوطه خارج از ســالن و 

پشتیبانی این شبکه مسافران را تشویق به خرید بلیت اینترنتی می  نمایند.
شــریعتی خاطرنشــان کرد: این طرح شــامل تخفیفات ویژه در فروش بلیط اینترنتی خواهد بود که حداقل با تخفیف 
30 درصد ارائه خواهد شــد.وی اضافه کرد: همکاران و کارشناســان پایانه های مسافربری جهت ارائه و معرفی طرح در 

مکان های خارج از سالن حضور دارند و نسبت به راهنمایی شهروندان و مسافران اقدام می نمایند.

معاون خدمات شــهری شــهرداری مشهد در خصوص ســاماندهی کارگران 
ســر گذر گفت: اگر بنا به اخذ پورســانت بود، برای کارگران جایگاهی ایجاد 
نمی کردیم، موضوع ســاماندهی کارگران امری مهم و ضروری اســت که از 

دیرباز مورد توجه کلان شهرها قرار گرفته است.

بــه گزارش صبح امــروز مهدی یعقوبی افزود: در حــال حاضر امکانات اولیه 
رفاهی ایجاد شــده و کارگران می توانند با مراجعه به این پایگاه ها و پرکردن 

فرم های مخصوص، ثبت نام خود را انجام دهند.
او گفت: عملیات ثبت نام از ســه شنبه هفته گذشته آغاز شده و تاکنون بالغ بر 
هزار و 200 نفر ثبت نام کرده اند همچنین همزمان با تشکیل پرونده، کارگران 

می توانند ســاعت هفت صبح به این مکان ها مراجعه کرده و در سیســتم نوبت دهی قرار بگیرند. شهروندانی که نیاز به 
نیــروی کارگــری دارند نیز می توانند با مراجعه به این مکان ها نیروی کار خود را براســاس نوبت دهی که از قبل انجام 

شده، به محل خود اعزام کنند.

ارائه اینترنت رایگان برای تهیه بلیت مسافران اخذ پورسانت جهت ساماندهی کارگران صحت ندارد

میــراث فرهنگــی،  مدیــر کل 
گردشــگری و صنایــع دســتی 
مدرسه  گفت:  رضوی  خراســان 
در  عابــدزاده  مرحوم  عســکریه 
فهرســت آثار ملی ایران به ثبت 
رســیده و ثبت ملی ایــن اثر به 
استاندارخراســان رضــوی ابلاغ 

شده است.
به گــزارش صبح امروز ابوالفضل 
مکرمی فر  اعلام این خبر افزود: 
عابدزاده  مرحوم  عسکریه  »بنای 

به شــماره 32۷۶2  در فهرســت آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.«او درباره این اثر تاریخی اظهار 
کرد: او درباره تاریخچه ســاخت بنای عســکریه اظهار کرد: پس از مهدیه که اولین بنای عابدزاده در 
ســال 1320 بود، در سال 1328 دومین مدرسه با نام »عسکریه« در پایین خیابان، کوچه مسجد فیل 
ساخته شــد البته زمین این بنا را سه نفر اهدا کرده بودند. مکرمی فر گفت: عسکریه مانند دیگر بناها 
و مدارس مرحوم عابدزاده است که در شکل گیری عقاید سیاسي و مذهبی، و هویت بخشي به بافت 
تاریخي که در آن واقع شــده نقش مهمي داشــته است. وی گفت: نام بناي عسکریه، که یکي از 12 
مدرســه ساخت مرحوم عابدزاده مي باشد، برگرفته از نام امام حسن عسکری)ع(، امام یازدهم شیعیان 
اســت. او ادامه داد: علاوه بر معماري ســنتي و نقش پررنگ این بنا در وقایع سیاسي و مذهبي زمان 
خود و نقش پررنگ آن در شــکل دهي به اعتقادات مذهبي و دیني، مي بایســت به نقش و جایگاه 
ســازنده آن یعني مرحوم عابدزاده به عنوان فردي متدین، شــخصیتي برجسته و تأثیرگذار نزد عامه 
مردم و خواص اشاره کرد که از طریق احداث این مدارس مذهبي تحولي عظیم در جامعه، شیوه هاي 
آموزشي و ترویج آموزه هاي مذهبي پدید آورد. مکرمی فر تصریح کرد: مشکلاتی زیادی در راه ساخت 
ایــن بنا بروز کرد، چون مردم وضعیت اقتصادي خوبي نداشــتند و از پایان و نتیجه کار نیز بي اطلاع 
بودند. این مکان طبق گفته احمد ســعیدي نژاد با زحمات زیاد در سال 13۷0ق. )132۹ش( به پایان 
رسید و در ایام شهادت امام حسن عسکري افتتاح شد. هم چنین محمود طغرایی مدیر دفتر ثبت آثار 
اداره کل میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی در این باره گفت: مدرسه عسکریه 
عابدزاده در اســتان خراسان رضوی، شهرستان مشــهد، بخش مرکزی، شهر مشهد در خیابان نواب 
صفوي )پایین خیابان( کوچه عســکریه )کوچه سرحوضو( قرار دارد. او افزود: آجرچیني خاص دیوارها 
با پنجرهها و در بزرگ چوبي وجه تمایز این خانه با ســایر خانههاي قدیمي این محله است. براساس 
ســند منقوش در کاشیکاریهاي ســردر بنا، قدمت این بنا تاریخي به بیســتم ربیع الثاني سنه 13۷0 
هجري قمري میرســد. طغرایی افزود: بر سردر این بنا بر روي کاشي نوشته شده است »عسکریه به 
یاري خداوند متعال و به همت عده اي از اهالي پایین خیابان و غیره بنا شــد. حفظ و تعمیرات بعدي 
آن نیز با خدا و به عهده اشخاص خیرخواه و علاقه مندان به دین است. وی درباره ویژگي های خاص 
اثر اظهار کرد: معماری درونگرا با حیاط مرکزی در تداوم معماری ســنتی مدارس خراسان از ویژگی 

های خاص این بناست. 

معــاون هماهنگی امــور عمرانی 
بر  رضوی  خراســان  اســتانداری 
ضــرورت ایفــای نقــش و ارائه 
مشوقات از سوی نهادهای مختلف 

برای بازفرینی شهری تاکید کرد.
به گــزارش صبح امــروز ، احمد 
یزدان پناه در حاشیه نشست بررسی 
اقدامات انجام شده در حاشیه شهر 
مشــهد که در محل اســتانداری 
خراســان رضوی برگزار شــد به 
توســعه  دفاتر  مهم  فعالیت هــای 

محله)تســهیل گری( شهرداری مشهد اشــاره کرد و گفت: طبق گزارش عملکردی که توسط شهردار و 
سازمان بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری مشهد در خصوص اقدامات دفاتر توسعه محله در محلات 
کم برخوردار شهر مشهد ارائه شد این دفاتر به آشنایی دقیق و قابل اتکایی نسبت به محلات و ساکنین 
آن رســیده اند که می تواند مبنای اتخاذ سیاســت گذاری اقدامات در ارتقا زیســت پذیری این محلات با 
تدوین اســناد توسعه محله گردد.وی به ظرفیت هایی که شــهرداری مشهد در این محلات ایجاد کرده 
است، اشاره و گفت: علی رغم تلاش های شهرداری مشهد، همه ی بار بازآفرینی محلات هدف نمی تواند 
صرفا بر دوش شهرداری باشد و نهاد های عضو ستاد بازآفرینی باید به اتکای قانون نسبت به تخصیص 
30 درصــد بودجه خود در تحقق اهداف و پروژه هایی که در اســناد توســعه محلات تدوین و تصویب 
خواهد شد بپردازند.وی ادامه داد: اسنادی که تحت عنوان »سند توسعه محله« توسط دفاتر توسعه محله 
)تســهیل گری( درحال تهیه و تدوین است دارای برنامه زمانی مشخص و سهم اقدام از سوی نهادهای 
عضو ســتاد بازآفرینی اســت که همراهی و هماهنگی دستگاه های اجرایی ضامن تحقق و تسریع در به 
نتیجه رســیدن برنامه ها است.یزدان پناه افزود: بسته های تشویقی گوناگونی توسط مدیریت شهری برای 
بازآفرینی این محلات تدارک شــده است که به فراخور آن ســایر نهادها نیز باید مشوقات و تسهیلات 
مختلفی را از هر نوع مطابق با ماموریت، ظرفیت ها و مسئولیت های قانونی خود برای ساماندهی بافت ها 
ارائه کنند و پیشــنهاد دهند.معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری خراسان رضوی از تاکید استاندار بر 
ضرورت ایجاد مدیریت واحد دفاتر توســعه محله)تسهیل گری( خبر داد و تصریح کرد: از همین رو مقرر 
گردید مدیریت کلیه دفاتر تسهیلگری به شهرداری مشهد واگذار شود و سایر نهادها باید امکانات و منابع 

خود در این خصوص را به شهرداری مشهد واگذار نمایند.
وی افزود: همچنین منابع دولتی نیز از سطح کلان برای ساماندهی بافت های هدف بازآفرینی باید تامین 

گردد که پیگیری این موضوع نیز از موارد مورد تاکید در این نشست بود.
یزدان پناه در خاتمه به تقدیر اســتاندار خراسان رضوی از اقدامات شهرداری مشهد در مدیریت فعالیت ها 
و اقداماتی که در محلات کم برخوردار به ویژه در حوزه توانمندســازی و جلب مشارکت اجتماعی توسط 
دفاتر صورت گرفته است اشاره  کرد و گفت: تاکنون سند توسعه سه محله هدف بازآفرینی تهیه شده است 
که در حال انجام بررســی های نهایی و اخذ تایید نهادها جهت ارســال برای تصویب به ستاد بازآفرینی 

شهرستان مشهد و ستاد بازآفرینی استان است.  ان
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کنایه نماینده مجلس به مهدی تاج
یک عضو فراکسیون ورزش با تاکید بر اهمیت تسلط نمایندگان ایرانی کمیته های بین 
المللی در ورزش بر مسائل فنی، حقوقی و همینطور زبان انگلیسی، به مهدی تاج کنایه 

زد.
به گزارش ایسنا، احسان قاضی زاده هاشمی، عضو فراکسیون ورزش در مجلس شورای 
اســلامی در برنامه »ورزش و مردم«، درباره سیر اصلاح اساس نامه فدراسیون فوتبال 
گفت: هیات رئیسه فدراسیون فوتبال جلسه ای طولانی درباره اساس نامه داشت. ملاک 
ما بند و ماده یک این اساس نامه بود که فدراسیون فوتبال نهاد عمومی غیردولتی است. 
برخی تعریف کردند که فدراسیون فدراسیون نهاد مستقل غیردولتی است که ما چیزی 
به این نام در قانون نداریم. ما نهادهای عمومی مانند کمیته ملی المپیک، صلیب سرخ، 
هلال احمر و ... را داریم که خدمات عمومی را زیر نظر دولت ارائه می دهند. فدراسیون 

فوتبال هم در اساس نامه جدید به عنوان نهاد عمومی غیردولتی تعریف شده است.
وی ادامه داد: از طرفی نهادهای قضایی این فدراسیون توسط مجمع انتخاب خواهد شد. 
البته یک انتقادی از سوی اعضای مجمع فدراسیون به هیات رئیسه فعلی وجود دارد که 
اخیرا مشکلاتی را برای روسای هیات های استانی در پی ارائه نظراتشان به وجود آمده 
است. فدراسیون فوتبال نمی تواند توسط هیات های استانی شکل بگیرد و نهادهای ذی 

ربط پاسخ نگوید و از طرفی به هیات ها فشار بیاورد.
قاضی زاده هاشــمی به لزوم وجود برخی از بندها در این اساس نامه اشاره کرد و افزود: 
یکی از نکاتی که برای ما خیلی مهم اســت و در اساس نامه فیفا هم وجود دارد، عبارتی 
به نام شایســته گزینی وجود دارد که در اساس نامه ما وجود ندارد یعنی افراد پرونده  ای 
در نهادهای قضایی فوتبالی و غیرفوتبالی نداشــته باشــد. این مساله باید در اساس نامه 
فدراســیون فوتبال ما برای انتخاب رئیس، هیات رئیسه، دبیرکل و خزانه دار لحاظ شود. 
یک اتفاق دیگر هم این است که برای از بین بردن انحصار، باید اعضای مجمع فدراسیون 
فوتبال افزایش یابد. ما در فوتبال ســاحلی، فوتســال، فوتبال بانوان و ... خیلی پیشرفت 
کردیم و باید نمایندگان آنها هم افزایش یابد.او درباره تایید این اســاس نامه در دولت و 
مجلس اظهار کرد: امیدواریم تاییدیه فیفا اخذ شود که در راستای سلامت فوتبال است و 
در ادامه این اساس نامه سیر دولت، هیات تطبیق مصوبات مجلس و دولت را طی می کند. 
من با نمایندگان دستگاه ها صحبت کردم و جا دارد از آقای علی نژاد هم تشکر کنم که 
به عنوان یک مدیر پاک دست فعالیت می کند.این نماینده مجلس افزود: امیدوارم دوستان 
مشــکلات ایجاد نکنند و حرکات خارج از چارچوب را انجام ندهند. برخی از اقدامات در 
فوتبال برای بقا در این رشته است اما این مسئولان باید از منافع شخصی خود به نفع مردم 
عبور کنند.قاضی زاده هاشمی درباره کارایی نداشتن نمایندگان ایران در کرسی های بین 
المللی ورزش گفت: افرادی که برای رسیدن به سمت های بین المللی حمایت می شوند، 
باید تخصص لازم را داشته باشند. این افراد باید به حقوق بین الملل آشنا باشند و به زبان 
انگلیسی تسلط داشته باشند. من نمی خواهم اشاره کنم که کرسی خیلی مهمی داشتیم که 
در بین 30 عضو آن کنفدراسیون، فقط این عضو ایرانی ما گوشی مترجم داشت و طبیعتا 
از سایرین عقب بود و در مذاکرات چند جانبه نتوانست از حق ورزش کشورمان دفاع بکند.
اشاره قاضی زاده هاشمی به انتشار تصویری از جلسه هیات اجرایی AFC است که مهدی 
تاج به عنوان نماینده منطقه آسیای مرکزی در این جلسه حضور دارد و او تنها کسی است 

که از گوشی برای ترجمه همزمان انگلیسی به فارسی استفاده می کند.

رقابت لژیونرهای ایران، کره و ژاپن برای عنوان بهترین 
آسیایی تاریخ بوندس لیگا 

مهدوی کیا در صدر
۴ فوتبالیســت ایرانی در نظرسنجی AFC برای انتخاب بهترین بازیکن آسیایی بوندس لیگا 
با ۶ ستاره ژاپنی و کره ای رقابت می کنند.کنفدراسیون فوتبال آسیا در یک نظرسنجی برای 
انتخاب بهترین فوتبالیست آسیایی تاریخ بوندس لیگا از چهار بازیکن ایرانی نیز نام برده است. 
مهدی مهدوی کیا، علی دایی، وحید هاشــمیان و اشکان دژاگه چهار بازیکن ایرانی هستند 
که با ستاره هایی از کره و ژاپن رقابت خواهند کرد. AFC در این نظرسنجی اقدام به انتخاب 
بهترین بازیکن تاریخ فوتبال قاره آسیا در بوندسلیگا می کند؛ بازیکنانی که هر یک چهره های 

مهمی در تاریخ کشور خود محسوب می شوند.
1- چا بوم کئون )کره جنوبی( 2- مهدی مهدوی کیا )ایران( 3- یاســوهیکو اوکودرا )ژاپن( 
۴- اشکان دژاگه )ایران( 5- ماکوتو هاسه به )ژاپن( ۶- کو جا چئول )کره جنوبی( ۷- وحید 
هاشــمیان )ایران( 8- شینجی کاگاوا )ژاپن( ۹- سون هیونگ مین )کره جنوبی( 10- علی 

دایی )ایران(
در این نظرسنجی )تا لحظه نگارش این گزارش( مهدی مهدوی کیا را با 38 درصد در صدر 

خود می بیند.
پس از مهدوی کیا، اشکان دژاگه با 30 درصد دوم است و علی دایی هم با 2۴ درصد در این 
نظرســنجی سوم است. دیگر بازیکنان حاضر در این نظرسنجی از جمله وحید هاشمیان هم 

در رده های بعدی ایستاده اند.

واکنش باشگاه پرسپولیس به استوری 
جنجالی فرهاد مجیدی

باشگاه پرسپولیس نسبت به استوری جنجالی فرهاد مجیدی و سایر تیم های لیگ برتری که 
خواهان برگزار نشدن ادامه بازی های لیگ هستند واکنش نشان داده.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین؛ صبح امروز فرهاد مجیدی استوری در خصوص فوت یکی 
از شــرکت کننده های برنامه ستاره ساز منتشــر کرد و آن را به برگزار شدن بازی های لیگ 
نوزدهم ربط داد. موضوعی که باعث شــد باشگاه پرسپولیس نسبت به این اقدام مجیدی و 
سایر باشگاه ها که خواهان ادامه نداشتن لیگ هستند واکنش نشان دهد. باشگاه پرسپولیس 
در بیانیه خود نوشته: خبر درگذشت متین قوسی فوتبالیست نوجوان و استعداد خوب کشورمان 
باعث تالم و تاثر همه اهالی فوتبال کشورمان شد و خانواده بزرگ و میلیونی باشگاه پرسپولیس 
هم این ضایعه تلخ را به خانواده این مرحوم و بازماندگان تسلیت می گوید. ضمن ادای احترام 
به روح این مرحوم اما برخی از باشــگاه ها و اهالی فوتبال در اقدامی عجیب با موج ســواری 
و سوءاستفاده از این واقعه تلخ، خواستار لغو مسابقات لیگ برتر و تعطیلی آن به دلیل شیوع 
ویروس کرونا هستند!در این باره این سوال پیش می آید که مگر این مرحوم در زمین فوتبال 
دچار کرونا شــده که برخی ها فوت یک انسان را دستمایه رسیدن به اهداف خود قرار دادند؟ 
مگر به دلیل درگذشت تعدادی از پزشکان و پرستاران که به راستی مدافعان سلامت هستند 
بیمارستان ها تعطیل شــد؟ در این میان آیا جان رانندگان، کارگران، کارمندان، مشاغل و ... 
اهمیتی ندارد که مشاغل آنها آغاز به کار کرده و کسی هم این گونه وااسفا سر نداده است؟آیا 
نگرانی از ویروس کرونا برای کارگرانی که در کوره های پرحرارت و معادن مشــغول به کار 
هستند وجود ندارد؟ در این شرایط هزاران و بلکه میلیونها نفر مشغول به کار و خدمت رسانی 
به جامعه هســتند اما به نظر می آید که عده ای بنا به مصلحت و منافع خود یا باشگاه شــان 
خواســتار تعطیلی لیگ برتر شــدند. نکته حائز اهمیت این اســت که افرادی خود را مدافع 
سلامت مردم معرفی می کنند با اقدامات شان بارها نشان داده اند به چیزی جز منافع خود فکر 
نمی کنند. آیا کسانی که این گونه دم از نگرانی برای سلامت مردم می زنند حاضرند بیزینس 
و شــغل های غیر فوتبالی خود را هم تعطیل کنند؟! امیدواریم اتحادی که در این زمینه بین 
برخی از باشگاه ها و دشمنان دیروز که امروزه دوست های خوب برای همدیگر هستند در همه 

زمینه ها وجود داشته باشد!

فرش قرمز برای فوتبال ایران بعد از 75 روز!

مستطیل سبز در انتظار سوت داور

سوژه

خبر

در حالی که اخباری مبنی بر تصمیم نهایی 
فدراســیون فوتبال برای ادامه مسابقات به 
گوش می رســد هنوز برخی از باشگاه ها 

مصرانه خواهانه تعطیلی مسابقات هستند.
ادامه مســابقات باشــگاهی  تعطیلی و یا 
فوتبال در ایــران در حال حاضر تبدیل به 
یک چالش بزرگ شــده اســت. در حالی 
که گفته می شــد کــه از اول خرداد تیم 
هــا تمریناتشــان را شــروع خواهند کرد 
اما مصاحبه های رســمی و پســت های 
اینســتاگرامی بازیکنان و مربیان و مدیران 
برخی باشــگاه ها در صــدد متقاعد کردن 
مســئولان برای تعطیلی لیگ است. خبر 
درگذشت متین قوسی یکی از استعدادهای 
نیز باعث  برنامه تلویزیونی ســتاره ســاز 
شــد تا امروز یک پست مشترک با عنوان 
کرونا یک- فوتبال صفر توســط مخالفان 
برگــزاری لیــگ و به صــورت هماهنگ 
منتشر شــود. موضوعی که البته مخالفانی 
هــم دارد:« من واقعا بــه خاطر فوت این 
جوان با استعداد متاسف هستم و از همین 
جــا به خانواده اش تســلیت می گویم. اما 
واقعیت این است که فوت این فوتبالیست 
نوجوان ربطی به فوتبال ندارد. او متاسفانه 
در زمان قرنطینه و در تعطیلی مســابقات 
فــوت کرد. من فکر می کنم عده ای قصد 
دارند از موضوع کرونا به جهت منافع کاملا 
شخصی شان استفاده و به نوعی از فوتبال 

اخاذی می کنند.«
این حرف های اســماعیل شریفات مهاجم 
ســابق تیم های فولادو اســتقلال و حال 
حاضر شاهین بوشهر است. تیمی که اکنون 

در رده پانزدهم جدول قــرار دارد اما روند 
این تیم در هفته های پایانی لیگ به گونه 
ای بوده که آن ها امیدوار هستند بتوانند تا 
پایان فصل جایشان در قعر جدول را به تیم 

های دیگر بدد.
شــریفات درباره تعطیلی مسابقات گفت:« 
من دوســت دارم لیــگ ادامه پیــدا کند 
و معتقــدم که تیــم هایی که نســبت به 
جایگاهشان استرس دارند خواهان تعطیلی 
مسابقات هستند. اگر به غیر از پرسپولیس 
که واقعا شــانس قهرمانی دارند به سه تیم 
دوم تا چهارم بگویند مسابقات تعطیل می 
شوند اما سهمیه آســیایی شما به سه تیم 
پایین ترمی رسد هرگز با تعطیلی موافقت 

نمی کنند.«
او افزود:«سپاهان، استقلال و تراکتور چون 
الان در جایگاهی هســتند کــه می توانند 
سهمیه بگیرند می گویند لیگ تعطیل شود 
اما واقعیت این اســت فولاد شانس کسب 
سهمیه دارد مثل نفت آبادان و نفت مسجد 
سلیمان و شرایط مسابقات هم طوری است 
که این تیــم ها می توانند جای هرکدام از 
تیم هــای بالای جدولــی را بگیرند. خب 
یکی از ســهمیه ها را به فــولاد بدهند و 
لیــگ را تعطیل کنند. مطمئنا ســپاهان و 
اســتقلال و تراکتور مــی گویند که بازی 
ها برگزار شــود.«مهاجم شاهین بوشهر در 
ادامــه گفت:« من مطمئن هســتم جدول 
لیگ اینطوری و بــا این ترکیب تمام نمی 
شــود. من فکر می کنم فــولاد می تواند 
سهمیه بگیرد. شــاید فقط بتوان گفت به 
نوعی قهرمانی پرسپولیس مشخص شده و 

هیچ چیز دیگری در جدول مشخص نیست 
هرچند روی کاغذ فولاد می تواند قهرمان 
هم بشود.«او اضافه کرد:« در پایین جدول 
هم همینطور اســت. نســاجی ، گل گهر ، 
سایپا و ماشــین سازی که می گویند لیگ 
تمام شود حاضر نیستند جایشان را با پیکان 
و شاهین بوشــهر عوض کنند. آن ها می 
دانند بازی های ســختی دارند و جایشان 
می تواند با پیکان و شــاهین عوض شود. 
این تیم ها گزینه ســقوط هســتند و الان 
چون فکر می کنند اگر تعطیل شود سقوط 

نمی کنند اصرار به این موضوع دارند.«
شریفات همچنین گفت:« همه اینها نشان 
می دهد که دغدغه این تیم ها کرونا نیست 
و به نوعی دارند از کرونا برای رســیدن به 
اهدافشان اســتفاده می کنند. اگر به خاطر 
کرونا باشــد که باید تا دوسال مسابقات را 
تعطیل کنند چون در صورت تعطیلی لیگ 

تیم ها باید یکی دو ماه دیگر تمریناتشــان 
را برای فصل جدید شــروع کنند. آیا تا آن 
زمان کرونا تمام شــده است؟ خب پس در 
اینصــورت فصل بعد و فصل بعد از آن هم 

نباید برگزار شود.«
مهاجم ســابق تیم اســتقلال گفت:« من 
با زبان روزه بایــد آنچه فکر می کنم حق 
است بگویم. درست است استقلالی هستم 
اما پرســپولیس امسال هم حقش قهرمانی 
اســت. من مطمئنم اگر استراماچونی می 
ماند اســتقلال هم مثل پرسپولیس دوران 
برانکو می توانســت سال ها قهرمان شود. 
با اینحال تکلیف سهمیه لیگ قهرمانان و 
سقوط اصلا مشــخص نیست. بازهم می 
گویم سپاهان، اســتقلال و تراکتور  چون 
فکر می کنند سهمیه را گرفته اند خیالشان 
راحــت اســت و می گویند لیــگ تعطیل 

شود.«

او افزود:« این فقط در لیگ برتر نیســت و 
تعطیلی مسابقات همه چیز را در لیگ یک 
هــم به هم خواهد ریخــت چون آنجا هم 
می تواند در هفته های باقیمانده سرنوشت 
تغییر کنــد.« شــریفات گفت:«  صعــود 
پرسپولیســی ها انگیزه قهرمانی چهارم را 
دارند و می خواهند بازی ها شــروع شــود 
اما تیم هــای دیگر چون شانســی برای 
قهرمانی ندارند دنبال راه فرار هستند. بعید 
نیست این تیم به خاطر همین انگیزه اش 
هر ۹ هفته برنده شــوند.«او درباره اتفاقی 
که برای پسرنوجوان فوتبالیست افتاد و به 
دلیل کرونا فوت کرد هم گفت:« این اتفاق 
تلخی است اماواقعا ربطی به فوتبال ندارد. 
ما متاســفانه قبل از کرونــا هم در همین 
فوتبالمان شاهد اتفاقات تلخی بودیم مثل 
فوت آن پسرنوجوان در ورزشگاه آزادی در 
اثر برق گرفتگی. بازهم می گویم متاسفانه 
بحث تعطیلی به خاطر  کرونا و ســلامت 
جامعه نیســت بلکه بحث برسر منافع تیم 
ها در جدول اســت.« او در این ارتباط که 
گفته می شود بازیکنان از نظر بدنی آماده 
نیستند و ممکن است مشکل ساز شود هم 
گفت:« من تعجب می کنم می گویند سه 
هفته برای آماده ســازی کافی نیست. بله 
پدر من اگر بخواهــد برود بازی کند چون 
سه ماه تمرین نکرده بدنش آماده نمی شود 
اما یک ورزشــکار حرفــه ای حتی باید در 
قرنطینه هم بدنــش را مدیریت کند. همه 
بازیکنان پولدار هستند و باید در خانه شان 
یک تردمیل و وسایل ورزشی داشته باشند. 

اگر ندارند واقعا مشکل خودشان است.«

شریفات: با کرونا از فوتبال اخاذی می کنند

درحالی که از سرگیری تمرینات و مسابقات 
ورزشــی به ویژه در رشــته فوتبال منتقدان 
متعــددی دارد اما به گفته مســئولان، امروز 
)شنبه( تصمیم نهایی در مورد فعالیت مجدد 
از جمله فوتبال  رشته های ورزشــی گروهی 

گرفته می شود.
در گام اول ستاد مقابله با گسترش کرونا در 
ورزش 1۵ اردیبهشت ماه 1۳۹۹ بود که پس 
از تعطیلــی دو ماهــه ورزش ایران با حضور 
و  و جوانان  ارشــد وزارت ورزش  مسئولان 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی 
فعالیت باشگاه های ورزشی که دارای رشته 
انفرادی و غیر گروهی و بودند در 1۷ رشــته 
ورزشــی و در 1۳۲ شهر ســفید با رعایت 
دســتورالعمل های بهداشتی از مجاز شمرده 
شــد و در گام بعدی نیز ۲۵ اردیبهشت این 
ســتاد در تازه ترین تصمیم خود، فعالیت در 
۳۰ رشته ورزشــی انفرادی و غیرگروهی در 
سراســر را بلامانع اعلام کرد تا صرفا تعیین 
تکلیف در خصوص رشته های ورزشی گروهی 
 از جملــه فوتبــال به آینــده نزدیک موکول 

شود.
 ایرج حریرچی، معاون وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی ۲۴ اردیبهشت ماه در مورد 
مصوبات ستاد مقابله با کرونا در زمینه برگزاری 
لیگ های ورزشی اینگونه توضیح داد که »فقط 
بازی های لیــگ برتر و لیگ یک فوتبال باقی 
مانده و در سایر رشــته های ورزشی، لیگ ها 
تعیین تکلیف شده اند و طی تصمیم گیری اولیه 
که در روز شــنبه هفته آتی نهایی می شود، با 
حضور مهدی علی نژاد، معاون توسعه ورزش 
قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان و 
رییس فدراسیون های ورزشی و کارشناسان 
وزارت بهداشــت تصمیمات خوبی گرفتیم و 
در صــورت تصویب نهایی این تصمیمات، از 
روزهای بعد به مدت سه هفته تمرینات تیم ها 
شــروع می شود و ۹ هفته  از لیگ باقی مانده 
که با پنج روز فاصله، لیــگ برتر در ۴۵ روز 
برگزار خواهد شــد و برای مسابقات آسیایی 
و مسابقات مقدماتی جام جهانی تیم هایمان 

آماده خواهد شد.

از سرگیری رقابت های ورزشی انفرادی در ۲ 
مرحله

ستاد مقابله با گسترش کرونا در ورزش روز 
)پنجشنبه( ستاد مقابله با کرونا در ورزش در 
اطلاعیه شماره 1۳ خود که به عنوان دومین 
گام در مورد رشــته های ورزشی انفرادی و 
غیر گروهی تلقی می شد، از سرگیری فعالیت 
در این رشــته ها را در سراسر کشور مجاز 
دانســت و اعلام کرد که پیرو ابلاغیه وزارت 
فعالیت  پزشکی،  آموزش  و  درمان  بهداشت، 
باشگاه های ورزشی رشــته های انفرادی و 
غیر گروهی که ارتباط فــردی زیادی در آن 
ورزش ها وجود ندارد با رعایت دستورالعمل 

های بهداشتی در سراسر کشور مجاز است.
در این اطلاعیــه آمده بــود: تنیس، تنیس 
روی میز، وزنه بــرداری، بدمینتون، قایقرانی 
انفــرادی، دوومیدانــی، اســکیت، بولینگ، 
تیراندازی، تیراندازی با کمان، ســوار کاری، 
اتومبیلرانی و موتورسواری، دوچرخه سواری، 
کوهنوردی، گلف، جهت یابی، اســکی، پیاده 
روی، بازی های فکــری، طناب زنی، ورزش 
فریزبی،  ورزشــی،  ماهیگیری  طبیعی،  های 
فردی، ورزش  مهارت  تفریحی  یوگا، ورزش 
آمادگی جســمانی فدراســیون ورزش های 
پتانگ و شــطرنج  همگانی، غواصی، دارت، 
رشــته های ورزشی هستند که فعالیت آن ها 
مجاز اســت و تمام باشگاه ها موظف هستند 
پیش از آغاز فعالیت، در ســامانه ســلامت 
وزارت بهداشــت ثبت نام کنند و همچنین با 
توجه به اهمیت رعایت نکات بهداشتی تمام 
باشگاه ها به طور دقیق نظارت خواهند شد و 
هرگونه تصمیم بعدی منوط به بررسی شرایط 
روز در نقــاط مختلف کشــور و ابلاغ وزارت 

بهداشت است.
سرنخ های ادامه لیگ برتر در سخنان معاون وزیر 

بهداشت
نکته قابل تامل اما سخنان معاون کل وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی است، 
اینکــه حریرچی در صحبــت هایش اعلام 
می کند »از روزهای بعد به مدت ســه هفته 
تمرینات تیم ها شــروع می شود و ۹ هفته  از 

لیگ باقی مانده که با پنــج روز فاصله، لیگ 
برتر در ۴۵ روز برگزار خواهد شــد و برای 
مسابقات آســیایی و مسابقات مقدماتی جام 
جهانی تیم هایمان آماده خواهد شد« به خوبی 
نشان می دهد که لیگ برتر فوتبال ایران به 
عنوان مهم ترین دغدغــه و چالش ورزش 
کشور در زمان شــیوع کرونا، به طور حتم به 
کار خود ادامه خواهد داد و پرونده آن ۹ هفته 

مانده به ایستگاه پایانی بسته نمی شود.
حال باید منتظر ماند و دید امروز )شــنبه( در 
مورد زمان دقیق از ســرگیری فعالیت رشته 
های ورزشــی گروهی و به ویــژه لیگ های 
فوتبال ایران چه تصمیمی گرفته می شــود 
و علی رغم فضای ســنگین مربوط به ادامه 
لیگ برتر فوتبال از سوی بسیاری از مدیران، 
مربیان و بازیکنان، مســئولان متولی امر چه 
تصمیمی در این خصوص خواهند گرفت و چه 
تمهیداتی برای برگزاری رقابت های ورزشی 
گروهی به ویژه در رشــته فوتبال به منظور 
بازیکنان، مربیان، عوامل  ابتلای  از  جلوگیری 
باشگاه ها و سایر دست اندرکاران برگزاری 
رقابت ها به ویروس کرونا اندیشــیده شده 
اســت و آیا تصمیم گیرندگان می توانند در 
پایان، ســربلند از این آزمون سخت که در 
قیاس با سایر مســائل و تصمیمات از سوی 
رسانه ها و مردم به طور ویژه تری دنبال می 

شود سربلند بیرون آیند یا خیر؟
پیش از این مهرزاد خلیلیان سخنگوی ستاد 
مقابله با گسترش کرونا در ورزش اعلام کرده 
بود که در صورت از ســرگیری رقابت های 
لیگ برتر فوتبال ایــران »قطعا در هفته های 
اول بازی ها بدون تماشاگر برگزار خواهد شد 
اما وضعیت به صــورت پلکانی بهبود خواهد 

یافت.«
زیرآبی لیگ برتری ها و فاصله بزرگ حرف تا عمل

در حالی که بیشــتر تیم هــا و بازیکنان لیگ 
برتری بر خلاف پرسپولیسی ها از آغاز دوباره 
لیگ نوزدهم شــاکی هســتند اما بسیاری از 
آن ها تمرینات گروهی خــود را بدون مجوز 
ســتاد مقابله با کرونا و فدراســیون فوتبال 

شروع کرده اند.

به گزارش ایســنا، در حالی که هنوز تکلیف 
بســیاری از لیگ هــای دنیــا و به خصوص 
پیدا  ادامه  بــرای  ایران  برتر فوتبــال  لیگ 
کردن مشخص نیســت اما بسیاری از تیم ها 
و بازیکنــان لیــگ برتری بــدون نظارت و 
هماهنگی با ســتاد مقابله با کرونا - که هنوز 
به طور رسمی اجازه آغاز تمرینات گروهی را 
نداده است - شــروع به تمرین های گروهی 
کرده انــد؛ اتفاقی کــه با توجه بــه رعایت 
برای  می تواند  بهداشتی  پروتکل های  نکردن 
بازیکنان و تیم ها خطرســاز باشد و آن ها را 
در آســتانه آغاز مجدد لیگ نوزدهم به کرونا 
مبتلا کند.دیروز )پنج شنبه( محمدرضا خانزاده 
تصویری از تمرینش در یک فضای سربسته 
را در صفحه شــخصی اش در فضای مجازی 
منتشــر کرد و نشان داد که تمرینات گروهی 
را شاید حتی خودسر آغاز کرده است. پیش 
بازیکنان پرســپولیس  از  نیز عده ای  این  از 
اقدام به تمرین گروهی با  مسعود حسن زاده، 
بازیکن سابق سپاهان و ذوب آهن کرده بودند 
که این هم به نوعی دور زدن قانون ممنوعیت 
تمرینــات گروهی تا اطلاع ثانوی از ســوی 

ستاد مبارزه با کرونا بود.
پیــس از این نیز عبدالله ویســی و ابراهیم 
در  برتــری  لیگ  ســرمربی های  صادقــی 
گفت وگویی افشــا کرده بودنــد که چند تیم 
لیگ برتری تمرینات گروهــی خود را برای 
آماده ســازی برای ادامه لیــگ نوزدهم آغاز 
کرده بودند. این در حالی است که بسیاری از 
همین تیم ها و بازیکنان ظاهرا با آغاز دوباره 
لیگ برتر مخالف هستند و بر این اعتقادند که 
ادامه یافتــن لیگ نوزدهم می تواند خطر ابتلا 
به کرونا را برای بازیکنان و اعضای باشــگاه 

افزایش دهد.
این برخورد دوگانه نشــان می دهد بسیاری 
از بازیکنــان و تیم های لیــگ برتری هنوز 
به تصویر درســتی از خطــرات این بیماری 
نرســیده اند و باید دید چگونه قرار است به 
رفتار آن ها از ســوی نهادهای مربوطه مانند 
وزارت بهداشت، فدراسیون فوتبال و سازمان 

لیگ نظارت شود.
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 توئیت معنادار میرسلیم درباره ریاست مجلس یازدهم
منتخب مردم تهران برای یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
می گوید قرار نیســت به جای نماینــدگان مجلس عده دیگری 
گزینــه ای برای ریاســت مجلس انتخاب کنند. ســید مصطفی 
میرسلیم در توئیتر نوشت: قرار نیست عده ای به جای نمایندگان 
گزینه ای برای ریاســت مجلس انتخاب کننــد؛ اگر اقدامی هم 
می شود برای ســنجش اولیۀ تمایل نمایندگان است. این تمایل 
قطعا در جلسۀ اکثریت معلوم خواهد شد و هر اظهارنظر دیگری 
قبل از آن فقط گمانه زنی است و اعتباری ندارد.افرادی که نامزد 
شده اند هرکدام از ویژگی های مثبتی برخوردارند و قابل احترامند 
و تشخیص این که کدام فرد مطلوب اکثریت است به آراء آزادانۀ 

نمایندگان برمی گردد. /ایسنا
 

حمله تندِ محسن چاوشی به ابی، عارف و برخی دیگر از 
خوانندگان آن ورِ آب

محســن چاوشی، با انتشــار یک متن در فضای مجازی، ضمن 
پاســخ به همســر یکی از خوانندگان آن ورِ آب، از سفر تعدادی 
از خوانندگان لس آنجلســی به عربستان انتقاد کرد. پس از حمله 
مهشید حامدی )همسر ابراهیم حامدی( به محسن چاوشی، این 
خواننده پاپ کشورمان، در متنی شعرگونه، از آن دسته خوانندگان 
خارج از کشور که برای کنسرت به عربستان سعودی سفر کردند 
یا علیه اعتقادات مذهبی مردم ایران موضع گرفتند، به شدت انتقاد 
کرد. ابی، شــهرام شب پره، شادمهر عقیلی، آرش و اندی از جمله 
خوانندگانی بودند که در جده عربستان، کنسرت دادند. عارف هم 
دیگر خواننده خارج از کشور است که در یک کنسرت، به مقدسات 
اسلامی توهین کرد که البته با انتشار متنی، بابت آن عذر خواست.

 
کروناویروس هرگز از بین نخواهد رفت

مایک رایان، متخصص فوریت های پزشــکی سازمان بهداشت 
جهانی هشــدار داد که این ویروس نیــز مانند ویروس ایدز باقی 
خواهد ماند و نیازمند تلاش گســترده برای مقابله با آن خواهیم 

بود. /ایسنا
 

برگزاری ۳۰۰ مجلس احیا ماه مبارک رمضان بر بستر 
فضای مجازی

هیات های مذهبی و مساجدی که تا کنون مجالس متعددی را به 
کمک پخش زنده آپارات برگزار کرده بودند، در اولین شــب احیا 
ماه مبارک رمضان بیشترین میزبانی از شرکت کنندگان را برعهده 
داشتند. این هیات ها، مساجد و محافل مذهبی که مراسم خود را 
از سراســر کشور و بر بســتر پخش زنده آپارات برگزار می کنند، 
سه شــنبه گذشته و مصادف با اولین شب احیا ماه مبارک رمضان 

1۴۴1، بیش از شــش ساعت مجالس مذهبی از سراسر کشور را 
در پخش زنده آپارات اجرا کردند. همچنین طی بیش از ســیصد 
مجلس برگزار شــده در شب 1۹ ماه مبارک رمضان، بالغ بر 123 
هزار شــرکت کننده مجازی در سایت آپارات و دیگر سایت های 
خدمت گرفته از سرویس پخش زنده آپارات مانند سایت محافل، 
سایت فطرس و ... به انجام اعمال مذهبی شب های قدر پرداختند. 

/ ایرنا
 

فریدون مجلسی: در ایران حمله کنندگان به سفارت 
مصونیت دارند نه دیپلمات ها

فریدون مجلسی، دیپلمات پیشــین در این باره برای با اشاره به 
ماجرای غرامت ایران به انگلستان بابت حمله به سفارت در سال 
۹1 در سایت »آزادی« نوشت: حمله به سفارت ها چندین آسیب 
برای کشــور به همراه دارد، اما قبل از بررســی آن خوب است 
بدانیم که ایران یکی از نخســتین کشور های دنیا است که روابط 
دیپلماتیک را با دیگران برقرار کرد و در جا هایی سفیر دائم داشت. 
ایران ســال ها پیش از آنکه کشور دیگری دارای شرایط خاص و 
منسجم از جمله دیوان سالاری باشد و آن وقتی که در این بخش 
دنیــا روم وارث حکومت مصر و فرهنــگ یونانی بود و ایران به 
مــوازات آن وارث امپراطوری های ماد، پارس، آشــور و بابل و ... 
بود با این کشــور گروه های سفارت حتی سفارت دائمی را مبادله 
می کــرد. ایران در همان زمان با حکومت ها هند، چون در نقاطی 
از هنــد چند حکومتی بود و با چین روابطی داشــت و نماینده و 
سفیر فرستاده بود. در عرصه جدید که کشور های بیشتر و روابط 
دیپلماتیک جدی تر شــد و به تبع آن اصل مصونیت دیپلماتیک 
طرح شــد، ایران بار ها این مصونیت را مخــدوش کرد و از این 
لحاظ سابقه بدی دارد. تکلیف حمله کنندگان به سفارت ها هم که 
هیچ وقت روشــن نمی شود. گویی مصونیت دیپلماتیک در ایران 
مخصوص کسانی است که به سفارت می کنند نه کسانی که به 
آن ها حمله شده اســت و دیپلمات ها. ما خودمان شاهد بودیم و 
آن روزی که سفارت انگلستان اشغال شد در تلویزیون دیدیم که 
پلیس آنجا حضور دارد و تنها لبخند می زند. آن آقایی که رهبری 
ماجرا را به عهده داشت، الان یک چلوکبابی بزرگی در کرج دارد 

و از دوستان آقای قالیباف سردار بزرگ ایران است.

اعلام وضعیت قرمز در بهبهان
شهردار بهبهان وضعیت این شهرستان را قرمز اعلام کرد و گفت: 
از مردم می خواهیم قرنطینه خانگی را صد در صد رعایت کنند و 
خیابان ها خلوت شود. البته دستور خاموشی چراغ پارک ها و انسداد 
راه آرامســتان نیز فوراً صادر شــد. علیرضا بهادری در جمع خبر 
نگاران اظهار داشــت: با کمال تاسف وضعیت شهرستان را قرمز 

اعلام کرده، چون تست های مثبت کرونا به وضعیت قرمز رسیده 
است. وی افزود: از مردم می خواهیم قرنطینه خانگی را صد در صد 
رعایت کنند و خیابان ها خلوت شــود. البته دستور خاموشی چراغ 
پارک ها و انســداد راه آرامستان نیز فوراً صادر شد. بر اساس این 
گزارش، شهر بهبهان از شهر های در وضعیت زرد بود که پس از 
یــک دوره ده روزه و عاری از بیمار کرونایی، مجددا روند ابتلا به 

این ویروس رو به افزایش است.

نظر جنجالی رئیس اسبق صداوسیما درباره رئیس جمهور
عزت الله ضرغامی در حساب توئیترش نوشت: شاید کمتر کسی 
مانند روحانی به اصولگرایان خدمت کرده باشد. معتقدم عملکرد او 
بزرگترین ضربه را به »اصلاح طلبان« وارد کرده است. اصولگرایان 
نباید نقش اسپانسر خود را در پیروزی های سیاسی فراموش کنند. 

کلید روحانی بخت آنان را در مقابل اصلاح طلبان باز کرد.

نماینده مجلس: چرا مدارک تحصیلی رئیس جمهور و 
برادر وی را بررسی نمی کنید؟

ســید محمدجواد ابطحی نماینده خمینی شهر در مجلس شورای 
اســلامی در گفتگو با خبرنگار فارس با بیان اینکه جعل مدرک 
و ســرقت علمی که از ســوی برخی افراد و حتی مقامات انجام 
می شــود، آثار ســویی در جامعه دارد، گفت: در بررسی مدارک 
تحصیلی مقامات و مســئولین و اینکه مدارک چه کســی جعلی 
است یا غیر جعلی، اول باید مدرک تحصیلی رئیس جمهور و برادر 
وی بررسی شــود. وی افزود: آقای روحانی در دوره های مختلف 
فعالیت سیاسی خود مدارک تحصیلی متفاوت ارائه می کرد. مثلا 
در یک دوره انتخابات خــود را دکترا حقوق معرفی، اما دوره بعد 
فوق لیســانس ارائه می کرد. عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس تصریح کرد: ســوال این اســت که اگر آقای روحانی از 
اول دکترا داشــت چرا بعد از چهار سال نمایندگی، برای دوره بعد 
فوق لیســانس ارائه می کرد. ابطحی همچنین به خدشه مدرک 
تحصیلی و دکترا حسین فریدون برادر رئیس جمهور اشاره کرد و 
افــزود: گزارش مدرک تحصیلی دکترای برادر رئیس جمهور هم 
در کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس بررسی شد که نحوه 
تحصیل وی در دانشگاه مورد تائید قرار نگرفت. وی اضافه کرد: 
ســوال این اســت که چرا قوه قضائیه و شورای نگهبان تاکنون 
مدارک تحصیلــی رئیس جمهور و برادر وی را بررســی نکرده 
اســت. عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان اینکه 

آب از سرچشــمه گل آلود است، گفت: ابتدا باید مدرک تحصیلی 
رئیس جمهور و بعد باید مدارک تحصیلی همه مسئولین، مقامات، 
مدیــران کل و نمایندگان مجلس و منتخبــان مجلس یازدهم 

بررسی شود.
 

تصمیمات جدید برای برگزاری اختتامیه مجلس دهم
عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســلامی جزئیاتی از مراسم 
اختتامیه دهمین دوره پارلمان را تشریح کرد. اکبر رنجبرزاده عضو 
هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی در گفتگو با تسنیم از برگزاری 
مراسم اختتامیه دهمین دوره مجلس در روز 31 اردیبهشت خبر داد 
و گفت: بر اساس تصمیمات جدید هیات رئیسه مجلس مقرر شده 
که آخرین جلسه دوره دهم پارلمان دروز سه شنبه هفته آینده )31 
اردیبهشت ۹۹( برگزار شــود.وی با اشاره به جزئیاتی از برگزاری 
مراسم اختتامیه دهمین دوره مجلس، اظهارداشت: قرار است در 
این نشست آقای لاریجانی رئیس مجلس گزارشی از مهم ترین 
تصمیمات، مصوبات و اقدامات مجلس دهم به نمایندگان و مردم 
که از رادیو در جریان مشروح مذاکرات قرار می گیرند، ارائه دهد.

عضو هیئت رئیسه مجلس ادامه داد: همچنین قرار است در مراسم 
اختتامیه دوره دهم مجلس، روســای کمیسیون ها نیز گزارشی از 
چهار سال فعالیت کمیسیون هایشان ارائه دهند. رنجبرزاده اضافه 
کرد: در آخرین جلســه مجلس دهم که سه شــنبه آینده برگزار 
می شــود، هیچ مصوبه ای نداریم و فقط مصوبات قبلی و ایرادات 
احتمالی اعاده شــده از سوی شــورای نگهبان مورد بررسی قرار 
می گیرد.عضو هیئت رئیسه مجلس در پایان خاطرنشان کرد: پیش 
از پایان آخرین جلســه مجلس در دوره دهم، نمایندگان با رئیس 

مجلس و دیگر اعضای هیات رئیسه عکس یادگاری می گیرند.

غیبت برخی نمایندگان در جلسات مجلس پس از 
انتخابات!

سخنگوی هیات رئیســه مجلس از ارسال اسامی نمایندگان بی 
نظم و دارای بیشترین غیبت در صحن علنی به هیئت نظارت بر 
رفتار نمایندگان خبر داد. اسدالله عباسی سخنگوی هیات رئیسه 
مجلس شورای اســلامی در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
از ارســال اسامی نمایندگان بی انضباط به هیئت نظارت بر رفتار 
نمایندگان خبر داد.او افزود: قرار اســت که هیات نظارت بر رفتار 
نمایندگان علل غیبت این نمایندگان را بررســی کند تا موجه یا 
غیر موجه بودن آن مشــخص شود.عباســی تصریح کرد: برخی 

نمایندگان از بعد از برگزاری انتخابات مجلس اصلا در جلســات 
صحــن علنی مجلس حضور نیافته اند کــه این امر اصلا وجهه 
خوبی ندارد و نیازمند بررسی جدی است.سخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس بیان کرد: پس از بررســی های هیات نظــارت بر رفتار 
نمایندگان، اسامی نمایندگان بی انضباط که دارای غیبت های غیر 

موجه زیادی هستند؛ هفته آینده اعلام خواهد شد.
 

آغاز پوست اندازی در جریان اصلاحات
محمدرضا خباز درباره انتخاب اصــلاح طلبان میان محمدجواد 
ظریف و محسن هاشــمی رفســنجانی برای انتخابات ریاست 
جمهوری 1۴00 گفت: صحبت درباره انتخاب کدام شخصیت و 
چهره، اینکه شناخته شده باشد یا نباشد و یکباره مطرح شود، خیلی 
اهمیت ندارد. نخســت باید جریان اصلاحات یک تصمیم مهم و 
راهبردی بگیرد. وی افزود: حمایت های بی دریغ اصلاح طلبان در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶، باعث شد عده ای همه کاسه 
و کوزه های را ســر اصلاح طلبان می شکنند. همه ناکامی ها را به 
پای اصلاح طلبان می نویسند و کامیابی ها را به اسم خود و جریان 
خودشان می گذارند بنابراین نوعی بی رغبتی داخل جامعه به وجود 
آمده اســت و نمونه اش را در انتخابات مجلس شاهد بودیم که 
مردم در کل کشور ۴2 درصد مشارکت کردند.عضو شورای حزب 
اعتماد ملی با بیان اینکه 58 درصد مردم امیدی به اصلاح امور از 
کانال قوه مقننه ندارند، یادآور شــد: اصلاح طلبان در این شرایط 
باید تغییر رویه بدهند، اگر بر مبنای روش ها گذشته وارد انتخابات 
1۴00 شــوند، مطئمنا نتیجه ای بهتر از انتخابات مجلس یازدهم 
برایشــان رقم نخواهد خورد. وی ادامه داد: تا فرصت از دســت 
نرفته، اصلاح طلبان بعد از ماه رمضان و رفع ممنوعیت اجتماعات 
به محوریت رئیس دولت اصلاحات تشکیل دهند و مانیفست خود 
را تدوین کنند تا یک پوست اندازی اساسی در این جریان سیاسی 
اتفاق بیفتد. یعنی تجربه گذشته را داشته باشند، اما روش گذشته 
را کنار بگذارند.فعال سیاســی اصلاح طلب درباره حمایت حزب 
کارگزاران ســازندگی از جراحی پرخونریزی در جریان اصلاحات 
اظهار کرد: حالا من از واژه »پوســت اندازی« اســتفاده کردم و 
آن ها تعبیر به »جراحی« داشــتند، حالا فرقی نمی کند. با روش 
گذشته به انتخابات ریاست جمهوری ورود کنیم پاسخ نمی گیریم، 
ولی تجربیات گذشته ارزشمند بود. آن ها را باید روی میز قرار داد 

و درباره شان بحث کرد.
منبع: تابناک

آغاز پوست اندازی در جریان اصلاحات/ توئیت معنادار میرسلیم درباره ریاست مجلس یازدهم/ نظر جنجالی رئیس اسبق 
صداوسیما درباره رئیس جمهور/ کروناویروس هرگز از بین نخواهد رفت

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
13۹۹۶030۶2۷10001۹3 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم لیلا 
پیرانی فرزندموسی به شماره شناسنامه۶32 صادره از مانه در ششدانگ اعیان 
یک باب خانه به مساحت 128/22 متر مربع قسمتی از پلاک 853۴ فرعی 
از10اصلی بخش ۹ واقع سمزقندمسلم جنوبی 1۹حسینیه جنوبی1۹پلاک 
3۶ اعیان متعلق به خودمتقاضی و عرصه موقوفه آستان قدس رضوی محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف۹03
تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/2۷ 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/3/11

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
13۹۹۶030۶2۷1000221 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک مشــهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
محمدرضاابراهیمی فرزندحجی رســول به شماره شناسنامه 3۹۷۹ صادره 
از تهران در ششــدانگ اعیان یک باب خانه به مساحت ۴8/53 متر مربع 
قســمتی از پلاک 1353 فرعی از 12 اصلی بخش  ۹ واقع درطلاب مفتح 
32پلاک 322 اعیان متعلق به خودمتقاضی و عرصه موقوفه آستان قدس 
رضوی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف۹01
تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/2۷  تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/3/11

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع مــاده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیــت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای 
شــماره 13۹8۶030۶021000۹۷۶ هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم اعظم 
برهان پناه فرزند به شــماره ملی  08۹01۷۹۶۷0 - آقای محمد علیمرادی 
ثانی فرزند رضاعلی بشــماره شناسنامه 08۹001۴388  صادره از بردسکن 
بالسویه درششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 15۴/20 متر مربع قسمتی 
ازپلاک1288  فرعی از۴ اصلی بخش ۴ بردسکن  واقع در خراسان رضوی 
بخش ۴ بردسکن خریداری از مالک رسمی ورثه عبدالرضا مشیری محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/2۷ 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/3/11

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن
511/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 
13۹۹۶030۶02100001۶ هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک 
بردسکن تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سید مرتضی حسینی 
فرزند ســید محمود به شماره شناسنامه ۴3 صادره از بردسکن درششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 305/۷0متر مربع قسمتی ازپلاک 10۷1 فرعی 
از۴ اصلی واقع درخراســان رضوی بخش ۴ بردســکن خریداری از مالک 
رســمی آقای سید علی موســوی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/2/10  تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/2/2۷

غلامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واملاک بردسکن

امسال ماه رمضون، نمى تونیم دور هم سر یه سفره بشینیم و هر کدوم تو خونه خودمون دعا مى خونیم. 
اما یاد گرفتیم با دلامون کنار هم باشیم. اعضاى یه خانواده همیشه قلبشون براى سلامتى همدیگه مى تپه. تو 
این سال ها شما هم مثل یه خانواده با نزدیکى دلاتون سلامتى هزاران کودك محک رو رقم زدین و نذاشتین 
تو هیچ شرایطى درمانشون متوقف بشه. پس بیاین تو ماه رمضون امسال که دستامون از هم دور شده، 

کارى کنیم نزدیکى  دلامون باعث بشه سحر سلامتى درِ خونه همه کودکانمون رو بزنه و بیشتر از 
19 هزار خانواده محک این روزهاى سخت رو با دغدغه کمترى بگذرونن.


